
Protokół Nr XVI/12 

 

z obrad XVI sesji Rady Gminy Brańsk w dniu 28 grudnia 2012 roku 

 

Obradom przewodniczył Feliks Aleksander Wróblewski – Przewodniczący Rady Gminy. 

Na stan 15 radnych stwierdził na podstawie listy obecność 15 radnych.  

 

Radni obecni: 

1. Krzysztof Bobel 

2. Sylwester Bobel 

3. Stanisław Czerniawski 

4. Adam Derewońko 

5. Piotr Dołubizno 

6. FranciszekGawina  

7. Stanisław Gomoliński 

8. Tadeusz Krasowski 

9. Andrzej Kunicki 

10. Magdalena Olendzka 

11. Grażyna Płonowska 

12. Janusz Puchalski 

13. Stanisław Radulski 

14. Feliks Aleksander Wróblewski 

15. Jan Żochowski 

 

Lista obecności stanowi załącznik do protokołu. 

 

Jako goście zaproszeni w sesji uczestniczyli: 

 

1) Stanisław Bachurek  Prezes Zarządu Banku Spółdzielczego w Brańsku 

2) Tadeusz Januszewski  Projektant „STUDIUM” 

3) Paweł Babul   Członek Zespołu Projektowego „STUDIUM” 

4) Andrzej Uszakiewicz  Radca prawny 

5) Krzysztof Jaworowski  Wójt Gminy 

6) Wojciech Łukasz Jakubowski Sekretarz Gminy 

7) Zdzisława Iwańczuk  Skarbnik Gminy 

8) Jolanta Januszewska  Kierownik GOPS 

9) Józef Michałowski  Kierownik Referatu GK 

10) Piotr Paprocki   Kierownik Referatu BP 

11) Monika Falkowska  p.o. Kierownika Referatu RŚ 

 

Lista obecności stanowi załącznik do protokołu. 

 

Sołtysi Gminy Brańsk zgodnie z załączoną listą obecności. 

 

Obrady XVI sesji rozpoczęto modlitwą ”Ojcze Nasz...”. 

 

Ad.1-2 Przewodniczący Rady Gminy Feliks Aleksander Wróblewski o godz.9 
00 

dokonał otwarcia 

obrad XVI sesji Rady Gminy Brańsk, która odbyła się w sali konferencyjnej Gminnego Ośrodka 

Upowszechniania Kultury im. Anny Dernowskiej w Kalnicy oraz na podstawie listy obecności 

stwierdził quorum, tym samym prawomocność obrad i podejmowania uchwał. Powitał przybyłych 

na posiedzenie radnych, zaproszonych gości oraz sołtysów. Następnie poinformował, że wszyscy 

radni w terminie otrzymali materiały na sesję, w tym proponowany porządek obrad, zwrócił się o 



zgłaszanie ewentualnych wniosków i propozycji zmian lub poprawek  do porządku.  

Wójt Gminy zgłosił wniosek o wprowadzenie dodatkowego punktu do porządku sesji projektu 

uchwały w sprawie diet dla radnych Rady Gminy Brańsk. W uzasadnieniu poinformował – „ radni 

od początku kadencji nie mieli podwyżki diet ani ich waloryzowanych. Pracownicy urzędu w ciągu 

roku  mają różnego rodzaju nagrody, dodatkowe wynagrodzenia roczne  lub w związku z realizacją 

projektów unijnych, natomiast radni nie. Dlatego proponuje się podwyższenie diet radnym w 

następującej wysokości: dla Przewodniczącego Rady Gminy 1.200zł, dla wiceprzewodniczącego 

rady 350zł i dla radnych za udział w posiedzeniach rady i komisji 10-cio krotność pełnej diety z 

tytułu podróży służbowej na obszarze kraju”.  

   Następnie Przewodniczący Rady Gminy w imieniu grupy radnych w liczbie 5-ciu zgłosił wniosek 

o wprowadzenie do porządku sesji projektu uchwały w sprawie ustalenia wynagrodzenia Wójta 

Gminy Brańsk. W uzasadnieniu poinformował, że wójt gminy podobnie jak radni nie miał 

podwyższanego wynagrodzenia od początku kadencji a obowiązków, co raz więcej przybywa. W 

związku z tym, iż jest dobrym gospodarzem gminy, zrealizował wiele inwestycji w bieżącej 

kadencji  i w poprzednich podwyżka wynagrodzenia jest w pełni uzasadniona”. 

   Wobec braku uwag do wniosków i innych propozycji zmian w porządku obrad, Przewodniczący 

Rady zarządził głosowanie nad wnioskiem złożonym przez Wójta Gminy. Rada Gminy głosami 15-

za, przeciwnych -0, wstrzymujących -0 zmianę do porządku sesji przyjęła. Następnie 

Przewodniczący Rady zarządził głosowanie nad wnioskiem złożonym przez grupę radnych. Rada 

Gminy głosami 15-za, przeciwnych -0, wstrzymujących -0 zmianę do porządku sesji przyjęła. Po 

przyjęciu zmian do porządku sesji Przewodniczący Rady odczytał porządek obrad łącznie z 

przyjętymi zmianami w brzmieniu:     

1.Otwarcie obrad i stwierdzenie quorum. 

2. Przyjęcie porządku obrad. 

3. Przyjęcie protokołu z obrad XV sesji rady gminy. 

4. Informacja o działalności wójta w okresie między sesjami. 

5. Podjęcie uchwały Rady Gminy w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej 

Gminy Brańsk na lata 2013-2016: 

a) przedstawienie  projektu uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy 

Finansowej Gminy Brańsk na lata 2013-2016 wraz z uzasadnieniem,  

b) przedstawienie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej o projekcie uchwały 

WPFGB, 

c) przedstawienie opinii Komisji Rozwoju Gospodarczego, Oświaty, Budownictwa i 

Transportu, 

d) przedstawienie opinii Komisji Rewizyjnej, 

e) przedstawienie  stanowiska Wójta w sprawie opinii komisji, 

f) dyskusja nad projektem uchwały WPF Gminy Brańsk, 

g) głosowanie  uchwały WPF Gminy Brańsk. 

6. Podjęcie uchwały Rady Gminy w sprawie uchwalenia budżetu gminy Brańsk na 2013 rok: 

a) przedstawienie  projektu uchwały budżetowej wraz z uzasadnieniem,  

b) przedstawienie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej o projekcie uchwały   

budżetowej, 

c) przedstawienie opinii Komisji Rozwoju Gospodarczego, Oświaty, Budownictwa i 

Transportu, 

d) przedstawienie opinii Komisji Rewizyjnej, 

e) przedstawienie  stanowiska Wójta w sprawie opinii komisji, 

f) dyskusja nad projektem uchwały budżetowej, 

g) głosowanie  uchwały budżetowej. 

7. Podjęcie uchwały Rady Gminy w sprawie wyboru metody ustalenia opłaty za gospodarowanie 

odpadami komunalnymi oraz ustalenia wysokości tej opłaty, 



8. Podjęcie uchwały Rady Gminy w sprawie terminu, częstotliwości i trybu uiszczania opłaty za 

gospodarowanie odpadami komunalnymi, 

9. Podjęcie uchwały Rady Gminy w sprawie określenia wzoru deklaracji o wysokości opłaty za 

gospodarowanie odpadami komunalnymi, 

10. Podjęcie uchwały Rady Gminy w sprawie szczegółowego sposobu i zakresu świadczenia usług 

w zakresie odbierania odpadów komunalnych od właścicieli nieruchomości i 

zagospodarowania tych odpadów, w zamian za uiszczoną przez właściciela nieruchomości 

opłatę za gospodarowanie odpadami komunalnymi, 

11. Podjęcie uchwały Rady Gminy w sprawie zmiany studium uwarunkowań i kierunków 

zagospodarowania przestrzennego gminy Brańsk, 

12. Podjęcie uchwały Rady Gminy w sprawie Regulaminu dostarczania wody i odprowadzania 

ścieków, 

13. Podjęcie uchwały Rady Gminy w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Profilaktyki  

i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych na 2013 rok. 

14. Podjęcie uchwały Rady Gminy w sprawie przyjęcia planu pracy Komisji Rewizyjnej na 2013 

rok. 

15. Podjęcie uchwały Rady Gminy w sprawie przyjęcia planu pracy Komisji Rozwoju 

Gospodarczego, Oświaty, Budownictwa i Transportu na 2013 rok. 

16. Podjęcie uchwały Rady Gminy w sprawie zmian w budżecie gminy na 2012 rok. 

17. Podjęcie uchwały Rady Gminy w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy 

Brańsk na lata 2012 – 2016. 

18. Podjęcie uchwały Rady Gminy w sprawie diet dla radnych rady Gminy Brańsk,  

19. Podjęcie uchwały Rady Gminy w sprawie ustalenia wynagrodzenia Wójta Gminy Brańsk?  

20. Interpelacje i wnioski radnych. 

21. Odpowiedzi na interpelacje i wnioski radnych. 

22. Sprawy różne. 

23. Zamknięcie obrad.  

 

Ad.3 Przyjęcie protokołu z obrad XV sesji rady gminy. 

Przewodniczący Rady poinformował, iż protokół z obrad XV sesji Rady Gminy był dostępny w 

biurze obsługi Rady oraz był wyłożony do wglądu przed sesją w dniu dzisiejszym. Zwrócił się do 

radnych z zapytaniem czy mają jakieś uwagi do protokołu. Wobec braku uwag poddał pod 

głosowanie zatwierdzenie protokółu. Rada Gminy głosami 15 – za, przeciwnych – 0, 

wstrzymujących -0  przyjęła protokół z obrad XV sesji Rady Gminy Brańsk - bez odczytywania.  

 

Ad.4 Wójt Gminy Krzysztof Jaworowski odczytał informację ze swojej działalności między 

sesjami. Radni nie wnosili uwag i zapytań do informacji /informacja stanowi załącznik do 

protokołu/.  

     

   Następnie Przewodniczący Rady udzielił głosu Przewodniczącej Komisji Rozwoju 

Gospodarczego, Oświaty, Budownictwa i Transportu, która przedstawiła pozytywną Opinię w 

sprawie projektów uchwał przygotowanych pod obrady XVI sesji. (Opinia stanowi załącznik do 

protokołu). 

 

Ad.5 Podjęcie uchwały Rady Gminy w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej 

Gminy Brańsk na lata 2013-2016: 

 

Ad.5a)  Przedstawienie  projektu uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy 

Finansowej Gminy Brańsk na lata 2013-2016 wraz z uzasadnieniem:  

   Skarbnik Gminy Brańsk Zdzisława Iwańczuk powiedziała -  „ Wieloletnia Prognoza Finansowa 

jest to dokument, który przyjmowany będzie przez Radę po raz kolejny, wynika to z przepisów 

zmienionej ustawy o finansach publicznych. Co to za dokument i czemu ma służyć radni już 



wiedzą, przedstawię zatem projekt uchwały na lata 2013-2016  z objaśnieniami: 

   Obowiązująca ustawa o finansach publicznych wprowadziła nowe obowiązki związane z 

przygotowaniem wieloletniej prognozy finansowej jednostki samorządu terytorialnego. Dokument 

ten ma stworzyć warunki do prowadzenia racjonalnej, odpowiedzialnej i stabilnej polityki 

finansowej w jednostce, ma wspierać proces zarządzania finansami jednostki. Zawarte informacje 

będą podstawą podejmowania decyzji przez władze  

i wszystkie podmioty zajmujące się planowaniem bieżącej i inwestycyjnej działalności samorządu. 

Wieloletnia Prognoza Finansowa stanowić będzie istotny element niezbędny  

w procesach pozyskiwania środków z funduszy europejskich, kształtowania polityki kredytowej, 

koordynacji polityki inwestycyjnej. 

 Podstawą do opracowania prognoz kształtowania się dochodów i wydatków  

w perspektywie oparte zostało na danych ze sprawozdawczości, a więc informacje o stanie 

należności i zobowiązań podatkowych o stanie zobowiązań z tytułu zaciągniętych pożyczek  

i kredytów, na informacjach o potrzebie finansowania zadań bieżących o charakterze 

obligatoryjnym – wielkość zatrudnienia w oświacie, w administracji, w kulturze, wielkość 

świadczeń społecznych. 

Informacje o bieżących potrzebach finansowych jednostki samorządu terytorialnego  

są wykorzystywane do oceny minimalnego poziomu środków, jakie w latach objętych prognozą 

będą musiały zostać przeznaczone dla dostarczenia mieszkańcom niezbędnych usług w 

poszczególnych dziedzinach działalności samorządu. 

 

Prognoza dochodów budżetu gminy 

 

 W roku 2013 planowany jest wzrost dochodów budżetu gminy o 42,80 % w stosunku 

do  przewidywanego  wykonania  w  roku  2012.  Szacuje  się  wzrost  dochodów  bieżących o 7,87 

% gdyż stawki podatków i opłat od osób fizycznych i prawnych wzrastają o 4,0 %  

w stosunku do podjętych stawek przez Radę Gminy na rok 2012. Istotny wpływ  

na kształtowanie się dochodów bieżących w roku 2013 ma wielkość subwencji skalkulowana przez 

Ministra Finansów. Szacuje się jej wzrost o 1,37 %.  Na rok 2013 otrzymaliśmy subwencję 

wyrównawczą większą o kwotę 262.837 zł w stosunku do subwencji w roku 2012 oraz subwencję 

równoważącą w kwocie 165.462 zł większą o kwotę 3.925 zł w stosunku  

do subwencji w roku 2012, a także subwencję na zadania oświatowe mniejszą o kwotę 151.637 zł w 

stosunku do subwencji w roku 2012. Bazując na dotychczas przyjętych zasadach naliczania 

subwencji oświatowej szacuje się spadek w kolejnych latach. 

 Dotacje na zadania zlecone zostały również zmniejszone w wyniku czego zadania 

muszą być dofinansowane z dochodów własnych. 

 Niewystarczające źródła dochodów własnych na realizację ważnych przedsięwzięć 

infrastrukturalnych oraz innych przedsięwzięć inwestycyjnych o szczególnym znaczeniu  

do rozwoju społeczno- ekonomicznego samorządu zobowiązują do pozyskiwania innych źródeł 

dochodów. Takim instrumentem finansowym są fundusze strukturalne. Na rok 2013 planujemy 

pozyskać środki finansowe z programu PROW i RPO na zadania inwestycyjne  

– umowy na aplikowanie środków zostały zawarte, dlatego prognoza na rok 2013 przewiduje 

znaczący wzrost środków na finansowanie zadań z udziałem środków unijnych. 

W dochodach majątkowych na rok 2013 przewiduje się kwotę 7.659.327 zł jest to znaczący 

wzrost w stosunku do roku 2012.  

 Na  rok  2014  dochody  budżetowe  zostały  oszacowane  w  kwocie  22.758.238 zł. W 

roku 2015 zakłada się  osiągniecie dochodów budżetowych w wysokości 19.520.810 zł,  

a w 2016 roku w wysokości 18.969.774 zł. W roku 2014 przewidywany jest znaczny spadek 

środków finansowanych z funduszy unijnych z funduszy, natomiast w kolejnych latach  

nie przewiduje się wpływu tych środków. 

  

 Szacuje się niski wpływ dochodów ze sprzedaży majątku gdyż gmina nie dysponuje 



zasobami nieruchomości przeznaczonymi do sprzedaży. 

 

Wydatki budżetu gminy 

 

Zakłada się wzrost wydatków ogółem w roku 2013 o 51,00 % w stosunku  

do przewidywanego wykonania w roku 2012. Znacząco wzrosną wydatki majątkowe  

w stosunku do roku 2012 tj. o 373,94 % gdyż mamy zapewnione środki z funduszy europejskich 

poprzez podpisane umowy na realizacje zadań inwestycyjnych. 

Łącznie środki finansowe z funduszy unijnych w roku 2013 stanowią kwotę 9.378.360 zł  

na zadania inwestycyjne polegających na budowie przydomowych oczyszczalni ścieków, montażu 

instalacji solarnych na budynkach prywatnych mieszkańców oraz budynkach użyteczności 

publicznej, wdrażaniu elektronicznych usług dla ludności, wykorzystaniu odnawialnych źródeł 

energii w budynkach użyteczności publicznej. 

 Ponadto planujemy pozyskać środki finansowe z dotacji celowej budżetu państwa  

w wysokości 684.984 zł na poprawę bezpieczeństwa komunikacyjnego drogi gminnej na odcinku 

od km 2+360,00 do km 5+496,24 w ramach kontynuacji zadania „ Przebudowa drogi gminnej od 

granicy Miasta Brańsk (ul. Boćkowska) w kierunku miejscowości Kiersnowo 

(do skrzyżowania) oraz wieś Kiersnówek na długości 6,90515 km wraz z budową mostu  

na rzece Bronka w km 0+309,70. 

 W ogólnej kwocie wydatków majątkowych kwotę 12.070.410 zł stanowią wydatki 

objęte limitem art. 226 ust. 4 ufp. 

Dla zrealizowania zaplanowanych zadań inwestycyjnych planujemy zaciągnąć pożyczki  

w wysokości 3.088.320 zł. 

  Wydatki na wynagrodzenia i składki od nich naliczone maleją o 2,64 %  

w stosunku do roku 2012. Spadek wynagrodzeń wynika z redukcji zatrudnienia. 

  Prognoza wydatków w roku 2013 przewiduje wzrost o 51,00 % w stosunku  

do roku 2012, w tym w wydatkach majątkowych o kwotę 9.765.798 zł tj. o 373,94 %. Szacuje się 

wydatki majątkowe na kwotę 12.377.410 zł. Następuje spadek wydatków bieżących  

o 7,55 %. 

 W roku 2013 planuje się przeznaczyć kwotę 3.450.420 zł, na spłatę planowanej  

do zaciągnięcia w 2013 roku pożyczki wysokości 3.088.320 zł, na spłatę wcześniej zaciągniętej 

pożyczki – 229.600 zł i spłatę odsetek od zaciągniętych pożyczek i kredytów  

w wysokości 132.500 zł. Spłata i obsługa długu stanowi 13,31 % w stosunku do planowanych 

dochodów. 

 Rok 2014 zakłada spadek wydatków ogółem o 11,73 % z czego wydatki majątkowe 

zmniejszą się o 31,25 % gdyż wpływy z programów realizowanych z udziałem środków 

europejskich będą znacząco niższe w porównaniu z rokiem 2013. Wydatki bieżące wzrastają o 

6,39% w stosunku do roku 2013. Zakłada się zaciągnięcie kredytu na realizację wydatków 

majątkowych w wysokości 250.000 zł. Spłata i obsługa długu stanowi kwotę 367.530 zł  

i stanowi 1,61 % w stosunku do dochodów ogółem. 

 W roku 2015 wydatki ogółem maleją o 14,63 % w stosunku do roku 2014 z czego 

wydatki bieżące wzrastają o 12,95 % a wydatki majątkowe maleją o 172,8 %. Na spłatę  

i obsługę długu przeznacz się kwotę 288.004 zł co stanowi 1,48 % planowanych dochodów. 

 Zakłada się że w roku 2016 zostaną spłacone zaciągnięte kredyty i pożyczki  

wraz z odsetkami. 

 

Wynik budżetu jednostki samorządu terytorialnego 

 

      W roku 2013 zakłada się osiągnąć dochody w wysokości 25.924.163 zł. oraz zrealizować 

wydatki w wysokości 25.694.563 zł. 

 Nadwyżka budżetowa w wysokości 229.600 zł przeznacza się na spłatę rat kapitałowych 

pożyczki zaciągniętej w WFOŚiGW w wysokości 229.600 zł. 



      Łączne  przychody  stanowią  kwotę  3.088.320  zł.  a  rozchody  kwotę  3.317.920  zł.  

      Kwota długu na koniec roku 2013 stanowi kwotę 376.654 zł. 

           Ponadto zakłada się zaciągnięcie pożyczki w wysokości 3.088.320 zł na sfinansowanie zadań 

zrealizowanych z udziałem środków pochodzących z budżetu Unii Europejskiej. W roku 2013 

realizacja planowanej łącznej spłaty zobowiązań do dochodów po uwzględnieniu wyłączeń stanowi 

0,63% i wskaźnik spłaty z art. 243 ufp jest spełniony. 

            W roku 2014 zakłada się osiągniecie dochodów budżetowych w wysokości 22.758.238 zł. 

oraz zrealizowanie wydatków w wysokości  22.678.638 zł. Ponadto zakłada się zaciągnięcie 

pożyczki w wysokości 250.000 zł. oraz spłatę wcześniej zaciągniętych pożyczek w wysokości 

329.600 zł. 

    Łącznie przychody stanowić będą kwotę 250.000 zł. a rozchody kwotę 329.600 zł 

    Kwota długu na koniec roku stanowi 297.054 zł. tj. 1,31% w stosunku do dochodów ogółem 

zaplanowanych. Nadwyżkę budżetu w wysokości 79.600 zł przeznacza się na spłatę rat 

kapitałowych pożyczki. 

    Splata zobowiązań stanowi 1,61 % w stosunku do dochodów ogółem. 

    W roku 2015 zakłada się osiągniecie dochodów budżetowych w wysokości 19.520.810 zł oraz 

zrealizowanie wydatków budżetowych w wysokości 19.252.206 zł. Nadwyżkę budżetu w 

wysokości 268.604 zł przeznacza się na spłatę rat kapitałowych pożyczki zaciągniętej w 

WFOŚiGW. 

   Rozchody stanowić będą kwotę 268.604 zł. 

   Spłata zobowiązań stanowi 1,48% dochodów ogółem. 

   Kwota długu na koniec roku stanowi 28.450 zł. 

   W roku 2016 zakłada się osiągnięcie dochodów  w wysokości 18.969.774 zł  

oraz zrealizowanie  wydatków  budżetowych  w  wysokości 18.941.324  zł.  Nadwyżkę budżetu w 

wysokości 28.450 zł. przeznacza się na spłatę wcześniej zaciągniętej pożyczki. 

Spłata zobowiązań stanowi 0,20 % dochodów ogółem. 

Dług na koniec roku 2016 jest zerowy. 

 

 Prognozuje się że w latach 2013 – 2016 łączny limit wydatków na przedsięwzięcia  

do WPF osiągnie poziom 18.742.979 zł , z tego 

- wydatki bieżące  -   1.011.439 zł 

- wydatki majątkowe  - 17.731.540 zł 

 

W ramach wydatków bieżących sfinansowane będą następujące zadania: 

1. Edukacja dzieci naszą przyszłością – ośrodki wychowania przedszkolnego w gminie 

Brańsk. 

Przedszkola utworzone zostały przy Szkołach Podstawowych w Domanowie  

i Holonkach oraz przy Szkole Filialnej w Chojewie. Przewiduje się  przeprowadzenie zajęć 

z logopedą, psychologiem, lekcji języka angielskiego i rytmiki; wyposażenie trzech  sal  w  

regały,  stoliki,  krzesełka,  półki,  szafki,  wieszaczki,  tablice ścienne  

i materace; zakup 3 placów zabaw; zakup pomocy dydaktycznych i zabawek edukacyjnych; 

zakup wyprawek dla dzieci; zorganizowanie wycieczek do teatru  

i centrum zabaw w Białymstoku; zakup aparatu fotograficznego i drukarki laserowej 

kolorowej; zakup art. biurowych.  Zadanie będzie wykonywane przy udziale środków z Unii 

Europejskiej w ramach Programu Operacyjnego Kapitał Ludzki. 

2. Równe szanse – wyrównywanie szans edukacyjnych poprzez indywidualizację procesu 

kształcenia dzieci z klas I – III szkół podstawowych funkcjonujących  

na terenie gminy Brańsk. 

Planuje przeprowadzenie zajęć dodatkowych dla uczniów z trudnościami matematycznymi, 

z trudnościami w czytaniu i pisaniu, zajęć dla uczniów z wadami postawy oraz zajęć 

logopedycznych. Planowany jest zakup art. biurowych, pomocy dydaktycznych, tablicy 

interaktywnej, drukarki oraz urządzenia wielofunkcyjnego (drukarka, skaner ...). 



3. Wdrażanie lokalnych strategii rozwoju – Zakup stołów i krzeseł do świetlicy wiejskiej w 

Klichach. 

4. Wdrażanie lokalnych strategii rozwoju – Zakup stołów i krzeseł do świetlic wiejskich w 

Poletyłach, Kadłubówce i Kiersnowie. 

Planowany jest zakup stołów i krzeseł do świetlic wiejskich w miejscowości Poletyły, 

Kadłubówka, Kiersnowo na łączną kwotę 31.512,00 zł, w tym dofinansowanie – 20.496,00 

zł. 

W ramach wydatków majątkowych sfinansowane będą następujące zadania: 

1. Budowa przydomowych oczyszczalni ścieków. 

Planowana jest budowa około 300 szt. przydomowych oczyszczalni ścieków przy 

współfinansowaniu środkami z Unii Europejskiej w ramach PROW na lata 2007-2013 oś 3 

„Jakość życia na obszarach wiejskich i różnicowanie gospodarki wiejskiej”, działanie 3.2 

„Podstawowe usługi dla gospodarki i ludności wiejskiej”. 

2. Budowa Nadbużańskiej Szerokopasmowej Sieci Dystrybucyjnej – realizacja II etapu. 

3. Montaż instalacji solarnych na budynkach prywatnych mieszkańców Gminy Brańsk. 

4. Wdrażanie elektronicznych usług dla ludności województwa Podlaskiego – cz. II, 

administracja samorządowa. 

5. Wykorzystanie odnawialnych źródeł energii w budynkach użyteczności publicznej  

na terenie Gminy Brańsk. 

6. Poprawa bezpieczeństwa komunikacyjnego na drogach gminnych. 

Planowana jest przebudowa odcinka drogi gminnej od granicy Miasta Brańsk  

(ul. Boćkowska) w kierunku miejscowości Kiersnowo (do skrzyżowania) oraz wieś 

Kiersnówek wraz z budową mostu na rzece Bronka. 

7. Poprawa infrastruktury drogowej. 

W tym: 

- Wykonanie I etapu remontu drogi gminnej w miejscowości Popławy 

- Wykonanie I etapu przebudowy drogi gminnej we wsi Glinnik 

- Wykonanie I etapu przebudowy drogi gminnej we wsi Brzeźnica. 

 

 Zakłada się że na realizację programów wieloletnich planuje się przeznaczyć kwotę 

24.067.664 zł w tym na realizację programów finansowanych z udziałem środków Unii 

Europejskiej 14.802.854 zł. 

 Na programy i zadania dofinansowane z dotacji celowej z budżetu państwa  

i z funduszy celowych przeznacza się kwotę 9.264.810 zł w tym na poprawę infrastruktury 

drogowej kwotę 9.264.810 zł. 

Wieloletnie przedsięwzięcia nie zakładają udzielania przez Gminę wieloletnich gwarancji i 

poręczeń gdyż skonkretyzowanie kwot corocznych wydatków z tego tytułu  

nie jest możliwe. 

 Wieloletnie przedsięwzięcia nie obejmują umów, których realizacja w roku 

budżetowym i w latach następnych jest niezbędna dla zapewnienia ciągłości działania jednostki np.: 

na dostawę energii elektrycznej, na dostawę wody, na usługi telekomunikacyjne, na przesyłki 

pocztowe itp., gdyż nie pozwalają one na przewidzenie poziomu wydatków w poszczególnych 

latach i nie da się określić okresu realizacji i łącznych nakładów finansowych. 

 

 Analiza Wieloletniej Prognozy Finansowej pozwala stwierdzić że przedstawia ona 

realistyczne wartości w zakresie prognozowanych dochodów i wydatków a przedsięwzięcia 

przyjęte do realizacji są niezbędne dla naszej wspólnoty samorządowej”. 

 

Ad.5b) Pani Skarbnik odczytała pozytywną opinię Regionalnej Izby Obrachunkowej o projekcie 

uchwały Wieloletniej Prognozy Finansowej Ggminy Brańsk na lata 2013-2016. 

Ad.5c) Pani Grażyna Płonowska odczytała pozytywną opinię Komisji Rozwoju Gospodarczego, 

Oświaty, Budownictwa i Transportu o projekcie WPF na lata 2013-2016. 



Ad.5d) Pan Franciszek Gawina odczytał pozytywną opinię Komisji  Rewizyjnej o projekcie WPF, 

Ad.5e) Pan Wójt poinformował, że obie komisje rady gminy nie wniosły uwag do Wieloletniej 

Prognozy Finansowej Ggminy Brańsk na lata 2013-2016,  pozytywnie ją zaopiniowały, więc 

podziękował za zrozumienie i jeszcze raz poprosił o pozytywne przegłosowanie uchwały.  

Ad.5f) Radni z uwagi na wcześniejsze dyskutowanie na komisjach nie podjęli dalszej dyskusji nad 

projektem uchwały WPF Gminy Brańskna lata 2013-2016. 

Ad.5g) Wobec braku dyskusji  Przewodniczący Rady poddał pod głosowanie projekt uchwały. 

Rada Gminy głosami 15 -za, przeciwnych -0, wstrzymujących -0 podjęła Uchwałę Nr XVI/130/12 

w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Brańsk na lata 2013-2016 
 /uchwała stanowi załącznik do protokołu/.  

 

   W związku z tym, iż na sesję przybył Pan Tadeusz Januszewski - Projektant „STUDIUM” i Pan 

Paweł Babul Członek Zespołu Projektowego „STUDIUM” Wójt zgłosił wniosek o zmianę 

kolejności realizacji punków porządku sesji poprzez przeniesienie z pkt.11 do pkt 6 projektu 

uchwały w sprawie zmiany studium uwarunkowań i kierunków zagospodarowania przestrzennego 

gminy Brańsk wówczas pozostałe punkty przesuną się o jedno miejsce w dół. 

   Wobec braku uwag do wniosku wójta, Rada Gminy głosami 15-za, przeciwnych -0, 

wstrzymujących -0  zmianę do porządku sesji przyjęła jednogłośnie.  

 

Ad.6 Podjęcie uchwały Rady Gminy w sprawie zmiany studium uwarunkowań i kierunków 

zagospodarowania przestrzennego gminy Brańsk. 

 Pan Piotr Paprocki Kier. Ref. BP przedstawił projekt uchwały wraz z uzasadnieniem. 

Wójt Gminy Brańsk zadał pytanie czy w studium zostały uwzględnione wszystkie działki osób 

zainteresowanych? 

Odpowiedzi udzielił Pan Januszewski, który poinformował, że niektóre działki nie zostały ujęte z 

braku map na  teren co wnioskodawca wnosił,  w drugim przypadku wnioskodawca pomylił działki 

i złożył wniosek nie na tą działkę co chciał. Były również wnioski na działki, które były już 

wcześniej ujęte w studium. Pozostałe wszystkie wnioski zostały uwzględnione. 

Radny Bobel Sylwester zapytał o działki pod elektrownie wiatrowe? 

Odpowiedzi udzielił wójt gminy, który poinformował, że w studium dopuszcza się budowę 

elektrowni wiatrowych natomiast w Planie zagospodarowania przestrzennego nie, na jednej z 

poprzednich sesji Rada podjęła stanowisko w tej sprawie. Poinformował, również, że elektrownie 

wiatrowe, to nie tylko te duże o których była mowa wcześniej, ale i małe. W Bielsku Podlaskim w 

2014 roku planowana jest budowa dużego zakładu najnowocześniejszego w regionie, w Polsce a 

może i w Europie, który będzie produkował części do wiatraków mniejszych, które będą miały 

zastosowanie w indywidualnych gospodarstwach lub grupie gospodarstw. Będzie to się odbywało 

na innych zasadach, np. 5 rolników będzie mogło się domówić i taką elektrownię postawić”.  

   Wobec braku dyskusji  Przewodniczący Rady poddał pod głosowanie projekt uchwały. Rada 

Gminy głosami 15 -za, przeciwnych -0, wstrzymujących -0 podjęła Uchwałę Nr XVI/131/12 w 

sprawie zmiany studium uwarunkowań i kierunków zagospodarowania przestrzennego gminy 

Brańsk. /uchwała stanowi załącznik do protokołu/.  

 Ponownie głos zabrał Wójt Gminy, podziękował Panu Januszewskiemu za dotychczasową pracę 

nad Studium i Planem Zagospodarowania Przestrzennego.  Poinformował, że merytorycznej pracy 

nad tymi dokumentami jest dużo, chociaż może tego nie widać, a wójt też jest bardzo wymagający 

bo chce aby wszystko było dobrze wykonane.  W nowym roku planowane jest dokończenie prac 

nad Planem Zagospodarowania Przestrzennego. Na koniec całemu Zespołowi STUDIUM życzył 

pomyślności i zdrowia w nadchodzącym Nowym Roku. 

   Pan Januszewski - projektant „STUDIUM” podziękował również za dotychczasową współpracę, 

życzył gminie pomyślnego rozwoju także przestrzennego a każdemu z obecnych na sesji zdrowia 

spełnienia wszystkich marzeń, zamierzeń. 

  

Ad.7 Podjęcie uchwały Rady Gminy w sprawie uchwalenia budżetu gminy Brańsk na 2013 rok 



 

Ad.7a) Wójt Gminy poinformował, że nad projektem budżętu w urzędzie pracowano od miesiąca 

października, był on omawiany z pracownikami urzędu gminy, przedyskutowany na komisjąch 

Rady Gminy. Każdy radny projekt budżetu otrzymał więc może go dalej jeszcze analizować i 

zadawać pytania. Wśród wielu załaczników jest również część opisowa, która szczegółowo 

przedstawia stronę dochodową i rozchodową budżetu. Wójt poinformował, że bardziej skupi się na  

przedstawieniu  wydatków budżetowych, gdyż stanowią większe pole do dyskusji. 

 

UZASADNIENIE 

do projektu uchwały budżetowej Gminy Brańsk na 2013 rok 

 

   Obowiązek realizacji zadań przez gminę rodzi konieczność prowadzenia określonej gospodarki 

finansowej, której podstawą jest budżet gminy. Projekt budżetu jest efektem działania różnych 

podmiotów, a odpowiedzialność za jego przygotowanie ponosi Wójt Gminy. 

   Projekt   budżetu   na  rok  2013  został  opracowany  zgodnie  z  zasadami  ustawy    o finansach  

publicznych,  ze  wskazówkami  Rady  Gminy  zawartymi  w stosownej uchwale oraz w oparciu o 

wskaźniki wzrostu przyjęte do opracowania projektu budżetu państwa, a przesłane nam pismem 

Ministra Finansów, przewidywane wykonanie dochodów i wydatków w roku 2012, rozeznania   

potrzeb  w    zakresie   zamierzeń    inwestycyjnych   i  remontowych   przez   radnych  i 

pracowników merytorycznie odpowiedzialnych za realizację zadań gospodarczych i wydatków 

finansujących te zadania. 

   W zakresie prognoz dochodów podstawę stanowiły informacje Ministerstwa Finansów,  

Podlaskiego   Urzędu  Wojewódzkiego  i  Urzędu  Skarbowego  w  Bielsku  Podlaskim  o 

wysokości subwencji, podatku dochodowego od osób fizycznych, dotacji na zadania zlecone 

gminie przez administrację rządową. 

Projekt budżetu zakłada osiągnięcie dochodów w wysokości  26 035 817 zł 

z czego: 

1. Dochody własne - 16 451 455 zł w tym: 

- dochody z podatków i opłat -          3 909 278 zł z tego udział w podatku 

dochodowym od osób fizycznych -          906 373 zł 

- subwencja oświatowa  -          3 485 525 zł 

- subwencja wyrównawcza  -          4 856 805 zł 

- subwencja równoważąca  -             165 462 zł 

2.  Dochody majątkowe   -          7 762 059 zł 

3. Dotacje celowe na zadania zlecone z zakresu administracji rządowej-1 813 803 zł 

4. Dotacje celowe na zadania bieżące na podstawie porozumień -               8 500 zł 

    Szacuje  się  wzrost dochodów o 46,7 % w stosunku do przewidywanego wykonania z 2012 

roku a wynika z faktu , iż planujemy pozyskać dochody ze środków unijnych na zadania 

inwestycyjne i bieżące w wysokości 7 705 135 zł. oraz odpłatność mieszkańców za budowę 

przydomowych  oczyszczalni  ścieków  w  wysokości  702 478  zł   i  montaż  instalacji  

solarnych na budynkach w wysokości 1 250 000 zł. 

 

Dochody własne 

   Największe źródło dochodów własnych stanowią podatki i opłaty lokalne. Założenia na rok 2013 

wskazują na wzrost o 15,3 %. Znaczący wzrost dochodów własnych z podatków i opłat wynika z 

tego, że zostały zaplanowane dochody budżetowe stanowiące opłaty od właścicieli nieruchomości 

za odbiór odpadów komunalnych w wysokości 453 600 zł. 

 

 Realizacja wydatków będzie przebiegała następująco: 

 

Rolnictwo i łowiectwo    

             W dz. 010 – rolnictwo i łowiectwo przeznacza się kwotę 2 567 916 zł.  



 W ramach zadań inwestycyjnych zakłada się: 

1. budowę przydomowych oczyszczalni ścieków na terenie Gminy – koszt zadania 5.003.459 

zł. Na rok 2013 wartość robót stanowi kwotę 1 800 098 zł z czego dofinansowanie ze 

środków unijnych stanowi kwotę 1.097.620 zł i dobrowolne wpłaty mieszkańców objętych 

projektem stanowi kwotę 702.478 zł. 

2. budowę przedłużenia kolektora kanalizacji sanitarnej w miejscowości Kiersnówek w pasie 

drogi gminnej w kierunku wsi Kiersnówek- wartość zadania 22.000zł. 

3. Wyposażenie hydroforni w agregaty prądotwórcze – wartość zadania 60 000 zł 

 

 Wydatki bieżące przeznacza się na: 

- zakup nagród dla rolników biorących udział w konkursach rolniczych-        3 000 zł 

 

- opieka nad bezdomnymi zwierzętami               -      11 000 zł 

- odpis 2% z podatku rolnego dla Izby Rolniczej  -      31 000 zł 

- bieżące utrzymanie hydroforni wiejskich i oczyszczalni ścieków-    640 818 zł 

 

   Na terenie gminy funkcjonuje 4 hydrofornie oraz 3 przepompownie produkujące wodę dla całej 

gminy. Zatrudnia się 4,6 etatu konserwatorów.  

W ramach wydatków bieżących planujemy sfinansować: 

- wynagrodzenia wraz z pochodnymi konserwatorów wodociągów wiejskich   -    212 322 zł 

- zakup energii elektrycznej do hydroforni i oczyszczalni ścieków 163 000zł 

- ryczałty dla konserwatorów wodociągów                   -            12 000 zł 

- podatek od nieruchomości                     -          128 960 zł 

 

Pozostałą kwotę stanowią: wydatki związane z usuwaniem awarii wodociągowych – zakup części 

zamiennych,  opłaty z tytułu gospodarczego korzystania ze środowiska, zakup środków czystości 

itp. wydatki bieżące. 

                         

Wytwarzanie i zaopatrywanie w energię elektryczną, gaz i wodę 

 

           W dz. 400 rozdz. 40002 – dostarczanie wody przeznacza się kwotę 148 571 zł na:       

- realizację zadania inwestycyjnego pn. budowa budynku rekreacji indywidualnej przy zbiorniku        

wodnym Otapy – Kiersnówek wartość zadania na 2013 r. 140 571 zł w tym dofinansowanie za 

środków unijnych w wysokości 91 427 zł 

- bieżąca konserwacja zbiornika wodnego we wsi Brzeźnica – 8 000 zł. 

 W rozdz. 40001- dostarczanie ciepła przeznacza się kwotę 7 337 695 zł na:   

- montaż instalacji solarnych na budynkach prywatnych mieszkańców oraz budynkach 

użyteczności  publicznej  na  terenie  Gminy  Brańsk.  Całkowity  koszt  zadania  został oszacowany  

na  kwotę  5 006 249  zł   i  będzie  obejmował  montaż  instalacji  kolektorów  słonecznych dla 

prywatnych osób w ilości około 335 szt. i montaż instalacji kolektorów słonecznych na budynkach 

użyteczności publicznej tj. w budynku Szkoły Podstawowej w Mniu i Szkoły Filialnej w 

Świrydach. Udział  własny  szacowany  na  kwotę  1 250 000 zł zostanie pokryty w części ze 

środków własnych  

i w części z dobrowolnych wpłat mieszkańców. Dofinansowanie ze środków unijnych w ramach 

RPO Województwa Podlaskiego na lata 2007-2013  Os priorytetowa  Rozwój Infrastruktury 

Ochrony Środowiska działanie Rozwój Lokalnej Infrastruktury Ochrony Środowiska w wysokości   

3 750 000 zł. 

- wykorzystanie odnawialnych źródeł energii w budynkach użyteczności publicznej. 

Całkowity koszt zadania został skalkulowany na kwotę 2 342 322 zł  i będzie obejmował: 

- Wykonanie instalacji kolektorów słonecznych w budynku Szkoły Podstawowej im. por. Izydora 

Kołakowskiego w Domanowie, 

- Wykonanie  pompy  ciepła  i  instalacji  kolektorów  słonecznych  w budynku Szkoły 



Podstawowej  

im. Jana Pawła II w Holonkach, Holonki, 

- Wykonanie  pompy  ciepła  i  instalacji  kolektorów  słonecznych  w budynku Szkoły 

Podstawowej 

 im. Jana Pawła II w Holonkach, Szkoła Filialna – Chojewo, 

- Wykonanie pompy ciepła i instalacji kolektorów słonecznych w budynku Publicznego Gimnazjum 

im. Jana Pawła II w Glinniku, 

- Wykonanie pompy ciepła i instalacji kolektorów słonecznych w budynku Publicznego Gimnazjum 

im. Marszałka Józefa Piłsudskiego w Oleksinie, 

- Wykonanie  pompy  ciepła  i  instalacji  kolektorów  słonecznych  w  budynku w budynku GOUK  

im. Anny Dernowskiej w Kalnicy, 

- Wykonanie pompy ciepła i instalacji kolektorów słonecznych w budynku w budynku Izby 

Tradycji Regionalnej i Rolnictwa w Szmurłach. 

 

    Przewidywany poziom dofinansowania ze środków unijnych wynosi  1 990 700 zł , udział 

Gminy zostanie pokryty ze środków własnych w wysokości 342 690 zł. 

 

Transport 

 

W dz. 600 – transport i łączność przeznacza się kwotę 2 699 050 zł na zadania inwestycyjne. 

Bieżące   remonty   dróg   będą   przeprowadzone  na  terenie  całej  gminy.  Prace  związane  

z bieżącym utrzymaniem dróg gminnych prowadzone będą sposobem gospodarczym przy 

wykorzystaniu  własnego  sprzętu  i  pracowników zatrudnionych oraz własnego materiału tj. żwiru 

z zakupionej żwirowni w Świrydach.   

    W zakresie zadań inwestycyjnych planujemy realizować następujące zadania: 

1) Pierwszy etap przebudowy drogi gminnej we wsi Glinnik. W 2012 roku zaplanowano 

rozpoczęcie prac nad opracowaniem dokumentacji technicznej. W 2013 roku w ramach 

rozpoczęcia przebudowy drogi planuje się wykonanie dokumentacji oraz uzyskanie 

pozwoleń na budowę. W następnym etapie zostaną wykonane prace budowlane w ramach 

których, istniejąca droga o nawierzchni w części brukowcowej i piaszczysto-żwirowej 

zostanie zastąpiona nawierzchnią z betonu asfaltowego. Grubości warstwy betonu 

asfaltowego oraz inne parametry techniczne drogi zostanie ustalona w projekcie 

technicznym. 

2) Pierwszy etap przebudowy drogi gminnej we wsi Brzeźnica. W 2013 planowane jest 

rozpoczęcie prac nad opracowaniem dokumentacji technicznej i uzyskanie pozwoleń na budowę. 

W  następnym  etapie  zostaną  wykonane  prace  budowlane w  ramach  których, istniejąca 

droga o nawierzchni brukowcowej zostanie zastąpiona nawierzchnią z betonu asfaltowego. 

Grubości warstwy betonu asfaltowego oraz inne parametry techniczne drogi zostanie ustalona w 

projekcie technicznym. 

3) Remont drogi we wsi Popławy. W 2012 roku zaplanowano rozpoczęcie prac nad 

opracowaniem dokumentacji technicznej. W 2013 roku w ramach rozpoczęcia zadania 

planuje się uzyskanie wymaganych pozwoleń oraz przeprowadzenie remontu istniejącego 

chodnika poprzez wymianę krawężników i kostki brukowej. W następnym  etapie zostanie 

przeprowadzony  remont  istniejącej  nawierzchni asfaltowej poprzez zamkniecie 

istniejących  

i nierówności spękań przez ułożeni II warstwy betonu asfaltowego.  Szczegółowy zakres 

prac zostanie określony w dokumentacji technicznej. 

4) Przebudowa drogi Gminnej Markowo Glinnik. W 2013 roku planuje się wykonanie 

przebudowy części drogi na odcinku przez wieś Pasieka. Szacunkowa wartość całego  zadania 

1 584 411 zł. natomiast wartość zaplanowanego do przebudowy odcinka przez wieś Pasieka 

wynosi 290 000 zł i w całości zostanie pokryta ze środków własnych gminy. W ramach 



przebudowy planuję się na istniejącej nawierzchni żwirowej wykonanie podbudowy z kruszywa 

naturalnego oraz ułożenie warstwy wiążącej i warstwy ścieralnej z betonu asfaltowego. 

5) Poprawa bezpieczeństwa komunikacyjnego drogi gminnej na odcinku od km 2+360,00 do 

km 5+496,24 w ramach kontynuacji  zadania „Przebudowa drogi gminnej od granicy Miasta 

Brańsk (ul. Boćkowska) w kierunku miejscowości Kiersnowo (do skrzyżowania) oraz wieś 

Kiersnówek na długości 6,90515 km wraz z budową mostu na rzece Bronka w km 0+309,70. 

W 2012 roku złożono wniosek o dofinansowanie przebudowy drogi w ramach Programu 

przebudowy dróg lokalnych na lata 2008-2011. W przypadku otrzymania dofinansowania w 

2013 roku planowane jest przeprowadzenie robót budowlanych. Inwestycja jest kontynuacją 

zadania  rozpoczętego   w   2008   roku.  Zakres  robót  obejmuje   wykonanie  podbudowy  

z kruszywa naturalnego, ułożenie warstwy z betonu asfaltowego o łącznej grubości 9 cm. 

 

Na dofinansowanie budowy dróg powiatowych przeznacza się kwotę 210 000 zł. 

 

W rozdz. 60095 – Pozostała działalność przeznacza się kwotę 7 000 zł na bieżące 

utrzymanie przystanków na terenie Gminy Brańsk. 

 

Gospodarka mieszkaniowa 

   W budżecie gminy wydatki na działalność gospodarki mieszkaniowej stanowią kwotę 98 708 zł.      

W ramach planowanych środków planujemy sfinansować: 

- koszty dokumentacji geologicznej na uzyskanie koncesji na żwirownię Świrydy III – 3 000 

zł.  

- zakup drzewek, sadzonek, krzewów do zalesienia gruntów gminy – 10 000 zł. 

- zakup materiałów do remontu budynku po byłej mleczarni we wsi Patoki – 18 000 zł. 

-  zakup energii do budynku byłego sklepu we wsi Kadłubówka i budynku w Widźgowie – 1 

267 zł. 

- podatku od nieruchomości za działki gminne i budynki  - 15 308 zł. 

-  konserwacji rowów przez działki będące zasobie Mienia Komunalnego, 

- remont instalacji grzewczych, elektrycznych, wentylacyjnych i sanitarnych w budynku  

          będącym w zasobach mieszkaniowych we wsi Popławy i Pruszanka Stara – 15 000 zł 

Pozostały kwotę stanowią wydatki na rozgraniczenie i podziały działek, uregulowanie tytułów 

własności, opłaty notarialne, zakup działek do zasobu mienia, okazanie granic, dokonywanie 

szacunków, założenia Ksiąg Wieczystych, za książki obiektów budowlanych stanowiących Majątek 

Komunalny i wykonywanie przeglądów, wykup map zasadniczych, wypisy i wyrysy, wycena 

drzew, wycinka drzew rosnących na działkach stanowiących własność Gminy Brańsk oraz inne 

wydatki związane z gospodarką nieruchomościami. 

 

Działalność usługowa  

 W  rozdz.  71035 – cmentarze kwotę 8 300 zł przeznacza się na bieżące utrzymanie 

grobów i cmentarzy w tym kwotę 7 000. zł przeznaczono na remont pomnika z II wojny światowej 

we wsi Domanowo z dotacji celowej z budżetu państwa 

Informatyka 

   W dz. 720 – Informatyka przeznacza się kwotę 230 955 zł .w ramach przeznaczonych środków 

zakłada się realizację następujących zadań : 

-  wdrażanie   elektronicznych   usług   dla   ludności    województwa   podlaskiego   część II 

administracja samorządowa - wartość zadania na rok 2013 to kwota 145 694 zł. Sfinansowane 

zostaną  wydatki inwestycyjne – zakup sprzętu komputerowego i oprogramowania na kwotę 

138 781 zł oraz koszty szkolenia na kwotę 6 913 zł. 

- budowa nadbużańskiej szerokopasmowej sieci dystrybucyjnej – wkład gminy w wysokości 85 261 

zł.   

Administracja publiczna 

 



Zadania administracji finansowane są z budżetu gminy i dotacji celowej przeznaczonej na zadania 

zlecone gminie. 

    W budżecie gminy na rok 2013 przewiduje się kwotę 1 842 799 zł. z czego dotacja celowa  na 

zadania zlecone sfinansuje zadania w wysokości 89 700 zł. zł. 

 

Z powyższej kwoty sfinansowane zostaną: 

- płace pracowników i pochodne od płac                                                          -    1 292 777 zł 

-  diety radnych, Komisji Rewizyjnej i Komisji Rozwoju Gospodarczego  

       oraz przewodniczącego rady                                                                         -          42 000 zł 

- Promocja gminy      -          11 000 zł 

- Wpłaty gminy na składki związkowe                         -          15 050 zł 

- Wynagrodzenia agencyjne- prowizje inkasentów (sołtysów) podatków -          87 000 zł 

 

  Pozostałą kwotę stanowią wydatki związane z bieżącym funkcjonowaniem Urzędu 

Gminy – opłaty pocztowe, rozmowy telefoniczne, szkolenia pracowników, usługi prawnicze, 

materiały biurowe i kancelaryjne, druki, prenumerata czasopism, zakup publikacji, oprawy 

introligatorskie, bieżące naprawy sprzętu elektronicznego, energia elektryczna, woda, koszty 

podróży, paliwo do samochodów, przeglądy techniczne samochodów, naprawa samochodów, 

zakup oleju opałowego, prowizję bankową, ubezpieczenia majątku. 

 W ramach zadań inwestycyjnych planujemy zakup agregatu prądotwórczego przeznaczając 

na ten cel kwotę 15 000 zł  

W rozdz. 75075 – promocja jednostek samorządu terytorialnego przeznacza się kwotę 11 000 zł 

na promocję Gminy.  

W rozdz. 75095 – pozostała działalność przeznacza się kwotę 118 550 zł w tym:  

- na składki Gminy w Związku Gmin Wiejskich Województwa Podlaskiego i Związku Gmin 

Regionu  Puszczy  Białowieskiej,  Stowarzyszeniu  Gmin „ Kraina  Bobra ” kwotę 15 050 zł  

- na sfinansowanie wynagrodzeń dla sołtysów za inkaso podatków i opłat kwotę 87 000 zł. 

-  W dz. 751 przeznacza się kwotę 1 103 zł na aktualizację stałego rejestru wyborców. 

  

Bezpieczeństwo publiczne i ochrona przeciwpożarowa 

                       W ramach środków w przeznaczonych w dz.754 planujemy sfinansować: 

- działalność i utrzymanie jednostek ochotniczych straży pożarnych     -        211 546 zł 

- obronę cywilną                                                                                      -                2 200 zł 

 

   Ze środków przeznaczonych na bieżące utrzymanie jednostek ochotniczych straży pożarnych 

płace i pochodne konserwatorów – mechaników  stanowią kwotę 40 348 zł. Z pozostałej kwoty  

tj101 847 zł  zostanie  sfinansowane  ubezpieczenie  samochodów  strażackich i budynków  

   OSP oraz osobowe ubezpieczenie strażaków, zakup paliwa do samochodów i motopompy, zakup 

energii elektrycznej, udział w akcji gaśniczej, przegląd samochodów strażackich, drobne remonty, 

naprawy samochodów. Ponadto przeznacza się kwotę 75 017 zł. na sfinansowanie następujących 

zadań: 

 - zakup stołów i krzeseł dla OSP Klichy – 8 351 zł 

 - zakup materiałów do elewacji zewnętrznej budynku remizy OSP Glinnik – 12 000 zł 

 - remont samochodu strażackiego – 20 000 zł 

 - zakup drzwi garażowych dla OSP Klichy – 15 000 zł 

 - zakup kostki i płytek na plac przy remizie OSP Świrydy – 5 000 zł. 

 - zakup materiałów na remont toalet w remizie OSP Szmurły – 5 000 zł. 

 - sporządzenie projektu modernizacji budynku remizy Domanowo – 4 000 zł 

 - zakup 4 kompletów ubrań wyjściowych dla kobiet z OSP Klichy – 1 545 zł 

 - zakup piły motorowej dla OSP Oleksin – 1 650 zł. 

 - zakup butów 8 par dla OSP Kiersnowo – 1 450 zł. 

 - zakup 2 węży W-52 i latarki „szperacz” dla OSP Popławy – 1 021 zł. 



 

    Z zakresu obrony cywilnej planujemy sfinansować szkolenie komendantów formacji oc  i 

instruktora oc.  

   W dz. 757 – obsługa długu publicznego planujemy kwotę 132 000 zł jako odsetki od  

zaciągniętych  wcześniej  pożyczek  w  wysokości  20 695  zł  oraz  na  koszty  obsługi  odsetki  

od  pożyczki  planowanej  do  zaciągnięcia  na  wyprzedzające  finansowanie  zadań realizowanych  

z udziałem środków unijnych. 

   W dz. 758 – różne rozliczenia zostały przewidziane środki w wysokości 286 000 zł: w tym: jako 

rezerwa ogólna  do 1% wydatków planowanych na 2013 rok tj. 0,961 % w wysokości 248 000 zł, 

rezerwa celowa na realizacje zadań z zakresu zarządzania kryzysowego – 38 000 zł, stanowiąca 

0,518 % wydatków pomniejszonych o wydatki inwestycyjne, wydatki na wynagrodzenia i 

pochodne od wynagrodzeń oraz wydatki na obsługę długu. 

 

Oświata i wychowanie 

   Na  oświatę i wychowanie projekt budżetu na rok 2013 zakłada kwotę 5 517 660 zł,  

co stanowi 21,4 %  budżetu gminy. Z ogólnej puli środków przeznacza się na : 

- szkoły podstawowe                                              - 2 802 570 zł 

- gimnazja - 1 265 146 zł 

- dowożenie uczniów do szkół                                - 293 761 zł 

- oddziały przedszkolne  w szkołach                                       - 132 423 zł 

- jednostki pomocnicze w szkolnictwie                   - 152 157 zł 

- fundusz świadczeń socjalnych emerytów i rencistów    - 49 896 zł 

- dokształcanie i doskonalenie nauczycieli - 22 600 zł 

- stołówki szkolne i przedszkolne -  165 578 zł 

- przedszkola - 592 246 zł 

- dofinansowanie pracodawcom szkolenia młodocianych pracowników - 41 283 zł 

 

  

W ramach środków przeznaczonych na utrzymanie szkół podstawowych na terenie gminy: 

 

- wynagrodzenia nauczycieli i obsługi oraz pochodne 

od wynagrodzeń stanowią 

 

- 

 

2 198 142 zł 

- dodatki mieszkaniowe i wiejskie - 136 812 zł 

- fundusz świadczeń socjalnych - 123 705 zł 

- zakup oleju opałowego   - 178 000 zł 

- energia elektryczna i woda - 41 829 zł 

- ubezpieczenie majątku - 13 157 zł 

- pomoc zdrowotna dla nauczycieli -  

1 135 zł 

- dotacja celowa na realizację zadania na podstawie 

porozumienia z Gminą Wyszki na naukę religii 

prawosławnej 

 

- 

 

4 600 zł 

 

   Na  bieżące  utrzymanie  szkół  podstawowych  przeznacza  się kwotę 28 000 zł wynikającą z 

obliczenia ilości uczniów tj. 280 uczniów x 100 zł.  

W   ramach   tych  środków   szkoły   podstawowe   sfinansują   bieżące   wydatki   związane  

z  funkcjonowaniem  placówek.  

 

   Ponadto zakłada się przeprowadzenie bieżących remontów w budynkach szkół podstawowych 

przeznaczając na ten cel kwotę 45 000 zł.  



   W dz.801- Oświata i wychowanie rozdz.80104- przedszkola na podstawie zawartego 

porozumienia między Gminą Miejską Bielsk Podlaski a Gminą Brańsk zaplanowano dotację na 

pobyt w przedszkolu niepublicznym dziecka z naszej gminy w wysokości 3 800 zł. 

   W rozdz. 80110 – zostaną sfinansowane wydatki gimnazjów w Oleksinie i Glinniku.  

 

Zakłada się sfinansować: 

- płace nauczycieli i obsługi wraz z pochodnymi - 995 248 zł 

- dodatki mieszkaniowe i wiejskie - 63 576 zł 

- zakup opału                          - 66 800 zł 

- energia i woda                      - 11 032 zł 

- fundusz świadczeń socjalnych - 50 837 zł 

- pomoc zdrowotna dla nauczycieli - 529 zł 

 

   Na wydatki związane z funkcjonowaniem gimnazjów przeznacza się kwotę 15 800  zł, tj. 158 

uczniów x 100 zł.    

Ponadto przeznacza się kwotę  55 000 zł na bieżące remonty w gimnazjach.  

W ramach przyznanych środków planujmy wykonać: 

 

I. Publiczne Gimnazjum w Glinniku Naprawy posadzki w budynku – 15 000 zł 

II. Publiczne Gimnazjum w Oleksinie Ocieplenie budynku – 40 000 zł 

 

   Na działalność jednostki powołanej do obsługi finansowo – księgowej szkół przeznacza się kwotę 

152 157 zł z czego: płace i pochodne od płac stanowią  141 840  zł. 

   Na sfinansowanie działalności oddziałów przedszkolnych przeznacza się kwotę 132 423 zł z 

czego płace i pochodne od płac – 111.348,00 zł, dodatki mieszkaniowe i wiejskie – 12 105 zł, 

fundusz świadczeń socjalnych – 5 932 zł, wydatki na ucznia – 5 400 zł. 

 

   W zakresie rozdz. 80113 – dowożenie uczniów przeznacza się kwotę 293 761 zł. na; 

- dowóz uczniów na terenie gminy                             -      193 416 zł 

- zapewnienie opieki w czasie dowozu uczniów      -            14 400 zł 

- wynagrodzenie i pochodne od wynagrodzenia kierowcy 

  dowożącego dzieci niepełnosprawne do Szkoły Specjalnej  

  w Bielsku Podlaskim     -        51 401 zł 

- zakup paliwa do samochodu   -   15 000 zł 

Ponadto zakłada się przeprowadzenie remontu samochodu Sprinter. 

   W  rozdz.  80195  pozostała  działalność  przeznacza  się  kwotę 49 896 zł na  fundusz  

świadczeń  socjalnych  dla  nauczycieli  emerytów  i  rencistów  i  kwotę  41 283 zł na 

dofinansowanie pracodawcom szkolenia młodocianych pracowników.   

  W rozdz. 80146 – przeznacza się 22 600 zł na dokształcanie i doskonalenie zawodowe 

nauczycieli. 

W   rozdz.   80148   –   stołówka   szkolna   przeznacza   się   kwotę   165 578 zł  

na finansowanie stołówki szkolnej przy Szkole Podstawowej w Domanowie przygotowującej 

obiady uczniom z terenu całej gminy. 

Dochody z tytułu odpłatności za wydane obiady w stołówce szkolnej gromadzone są na rachunku 

dochodów jednostki budżetowej tj. Szkoły Podstawowej w Domanowie. Zakłada się osiągnąć 

dochody z tego tytułu w wysokości 185 000  zł. Z osiągniętych dochodów sfinansowane zostaną 

wydatki na zakup środków żywności do sporządzania obiadów na kwotę 185 000 zł. 

 

Ochrona zdrowia 

   W rozdz. 85154 – przeciwdziałanie alkoholizmowi przeznacza się kwotę 93 532 zł na zadania 

związane z finansowaniem gminnego programu rozwiązywania problemów alkoholowych. 

Zakłada się sfinansowanie: 



- prowadzenia punktu konsultacyjnego przez lekarz psychiatrii   

- wynagrodzenia członków komisji za posiedzenia   

- prowadzenie działalności profilaktycznej, informacyjnej i sportowo-edukacyjnej 

w szkołach i na festynach organizowanych przez Gminę 

  

- dotacje organizacji pożytku publicznego – wypoczynek letni   

- dofinansowanie wypoczynku zimowego dzieci z rodzin patologicznych i biednych         

- wyjazdy w teren, delegacje i dojazdy osoby na leczenie, opinie biegłych   

- wydatki związane z funkcjonowaniem Komisji Rozwiązywania Problemów 

  Alkoholowych 

  

 

    W ramach wydatków w rozdz. 85153 – zwalczanie narkomanii, środki w wysokości     

8.000,00 zł przeznacza się na sfinansowanie działań informacyjno-profilaktycznych w zakresie 

zwalczania narkomanii  na terenie gminy: 

- Organizacja czasu wolnego dzieciom i młodzieży poprzez zorganizowanie wycieczek, zajęć 

pozalekcyjnych przez Gminny Ośrodek Upowszechniania Kultury w Kalnicy 

- Podnoszenie   świadomości   rodziców   dotyczącej  problemu  narkomanii ( zorganizowanie   

w szkołach „wywiadówek profilaktycznych dla rodziców”) 

- Zakup ulotek, broszur informacyjno – edukacyjnych 

- Opracowanie informatora „Gdzie szukać pomocy?” 

 

   W dz. 851 – Ochrona zdrowia –rozdz. 85195 – Pozostała działalność zaplanowano środki 

finansowe w wysokości 10 560 zł na zatrudnienie pracownika prowadzącego rehabilitację osób 

niepełnosprawnych. 

 

Kultura i ochrona dziedzictwa narodowego 

                         

   Zadania w zakresie kultury i sztuki są wykonywane w ramach działalności prowadzonej przez 

Gminny Ośrodek Upowszechniania  Kultury z siedzibą w Kalnicy. 

 W budżecie Gminy na rok 2013 przeznacza się kwotę 434 169 zł na kulturę i ochronę dziedzictwa 

narodowego w tym: 

 jako dotacja na Gminny Ośrodek Upowszechniania Kultury w Kalnicy        -     352 832 zł 

 jako dotacja na Gminną Bibliotekę Publiczną w Kalnicy                              -       68 500 zł 

 bieżąca działalność Izby Tradycji Regionalnej i Rolnictwa w Szmurłach    -    12 837 zł 

   W ramach środków finansowych przeznaczonych na działalność Gminnego Ośrodka 

Upowszechniania Kultury z siedzibą w Kalnicy płace i pochodne pochłoną kwotę 53 002 zł. 

Pozostałe wydatki to:  

- wynagrodzenia instruktorów sportu   -   10 800 zł 

- utrzymanie boiska Orlik    -   20 800 zł 

 

- bieżące remonty świetlic wiejskich   -   30 000 zł 

- bieżące utrzymanie zbiornika wodnego Otapy – Kiersnówek  

i zakup 2 kajaków    -    4 000 zł 

Planujemy organizację następujących imprez kulturalnych: 

- przegląd zespołów kolędniczych       

- uroczystości patriotyczne       

- przegląd pieśni religijnej dziecięcej      

- festyn rodzinny        

- festyn rolnika i przedsiębiorcy       

- uroczystości w rocznicę bitwy pod Domanowem i Olszewem   

- konkurs plastyczny        

- spotkanie opłatkowe  

- konkurs na najpiękniejszą wieś Gminy Brańsk 



- organizacja Klubu Seniora       

Na zakup stołów i krzeseł do świetlic wiejskich Poletyły, Kiersnowo, Kadłubówka przeznacza się 

kwotę 31.512,00 zł przy współfinansowaniu ze środków PROW w wysokości 20 496 zł 

   Planujemy  również  rozpoczęcie  remontu  świetlic  wiejskich  we wsi Puchały Stare  

i Brzeźnica przeznaczając kwotę 57 000 zł 

  

   W rozdz. 92116 – biblioteki planujemy sfinansować wynagrodzenie dwóch pracowników  

zatrudnionych  na  ½  etatu  wraz z pochodnymi od wynagrodzeń. Na wynagrodzenia i pochodne od 

wynagrodzeń planowana jest kwota 55 678 zł. Pozostałą kwotę przeznacza się na bieżące 

utrzymanie biblioteki – zakup księgozbioru, zakup druków i itp. wydatki bieżące. 

   W rozdz. 92195 – pozostała działalność przeznacza się kwotę 12 837  zł. na wyposażenie w 

sprzęt, zakup oleju opałowego, zakup energii elektrycznej w budynku Izby Tradycji Regionalnej i 

Rolnictwa w Szmurłach oraz bieżące utrzymanie budynku i posesji wokół budynku. 

 

Pomoc społeczna 

 

   Na podstawie rozeznania potrzeb socjalno – bytowych pracownicy socjalni opracowali prognozę 

potrzeb w zakresie pomocy społecznej na rok 2013. Szczególnej analizie poddano przede 

wszystkim grupę ludzi wieku poprodukcyjnego, inwalidów, rodziny wielodzietne, rodziny niepełne 

oraz kobiety w ciąży objęte ustawą o ochronie macierzyństwa. 

   Zadania pomocy społecznej będą realizowane z dotacji na zadania zlecone gminie przez 

administrację rządową, z dotacji na realizację własnych zadań bieżących i z dochodów własnych. 

   W budżecie gminy na rok 2013 na zadania pomocy społecznej przewiduje się kwotę 2 273 308 zł. 

W ramach tych środków zakłada się sfinansować następujące zadania: 

 

1) w rozdz. 85202 – domy pomocy społecznej przeznacza się kwotę 118 500 zł na 

sfinansowanie pobytu w Domu Pomocy Społecznej dla czterech osób. 

2) w rozdz. 85212 – świadczenia rodzinne zostały zabezpieczone środki finansowe na 

wypłatę zasiłków  rodzinnych  wraz  z dodatkami, świadczeń opiekuńczych, tj. zasiłków 

pielęgnacyjnych i świadczeń pielęgnacyjnych wraz z obsługą tego zadania w wysokości 

1 722 000 zł.  

- w  rozdz.  85214  –  zasiłki   i  pomoc  w naturze oraz składki na ubezpieczenia 

emerytalne i rentowe planuje się sfinansować: wypłaty zasiłków okresowych – na ten cel 

otrzymaliśmy dotację w wysokości 28 000 zł, wypłaty świadczeń w formie zasiłków celowych 

(zakup opału, odzieży, żywności) sfinansujemy z dochodów własnych w kwocie 10 000  zł. 

3) w rozdz. 85213 – składki na ubezpieczenie zdrowotne dotacja celowa na realizację tego 

zadania przyznana w kwocie 4 000 zł zostanie wykorzystana na opłacenie ubezpieczenia 

zdrowotnego za osoby korzystające ze świadczeń pomocy społecznej. 

4) w rozdz.  85216   – zasiłki  stałe na ten cel otrzymaliśmy  dotację w wysokości 48 000 zł 

5) w  rozdz.  85219 – ośrodki pomocy społecznej planujemy wydatkowanie kwoty 259 308 zł  

z czego dotacja celowa § 2030 wynosi 91 000 zł, środki przeznaczone z dochodów własnych 

168 308 zł. Środki te mają zabezpieczyć płace pracowników wraz z pochodnymi i inne wydatki 

bieżące – zakup materiałów biurowych, podróże służbowe, opłaty pocztowe i telefoniczne, 

opłacenie czynszu za wynajmowany lokal, zakup paliwa do samochodu, itp... 

   W rozdz. 85215 - Dodatki mieszkaniowe  zaplanowano środki na dodatki mieszkaniowe w  

wysokości 5 000 zł Dodatki mieszkaniowe w całości są finansowane ze środków własnych 

budżetu 

       W   rozdz.   85295    –    Pozostała  działalność  przeznacza  się  kwotę  71  000  zł  

na sfinansowanie dożywiania uczniów. Planuje się objąć dożywianiem 250 uczniów przy 

współfinansowaniu z dotacji celowej na zadania własne w wysokości 48 000 zł.  

    W rozdz. 85205 – Zadania w zakresie przeciwdziałania przemocy w rodzinie planuje się 

kwotę 5 000 zł 



   W rozdz. 85204 – Rodziny zastępcze przeznacza się kwotę 2 500 zł na realizację zadań 

wynikających  z  ustawy  o  wspieraniu  rodziny  i  pieczy zastępczej na sfinansowanie pobytu 

dzieci w placówkach opiekuńczo – wychowawczych. 

   W rozdz. 85415 – Pomoc materialna dla uczniów przeznacza się kwotę 75 500 zł przy 

współfinansowaniu dotacji z budżetu państwa w wysokości 58 000 zł na wypłatę stypendiów 

uczniom naszej gminy.  

  

Gospodarka komunalna i ochrona środowiska 

           

W dz. 900 – gospodarka komunalna i ochrona środowiska zaplanowano środki finansowe w 

wysokości 1 513 916 zł na: 

- oświetlenie ulic, placów i dróg    -        104 000 zł 

- gospodarka odpadami     -        558 114 zł 

- pracownicy gospodarki komunalnej    -        850 161 zł  

W rozdz. 90002 – Gospodarka odpadami zostały zaplanowane środki na: 

1) wykonanie zadania pn. : „usuwanie wyrobów zawierających azbest” 

przy finansowaniu z dotacji WFOŚiGW – wartość zadania  - 98 114 zł 

2) akcję sprzątanie świata    -   6 000 zł 

3) wykonanie monitoringu składowiska odpadów w Domanowie -   3 000 zł 

4) gospodarkę odpadami komunalnymi    -               4 53 600 zł 

5) porządkowanie terenu działek np.: zakup tablic  -   2 800 zł 

 

 W dz. 900 – Gospodarka komunalna i ochrona środowiska rozdz. 90017 – Zakłady 

Gospodarki Komunalnej przeznacza się kwotę 850 161 zł na: 

- wynagrodzenia wraz z pochodnymi zatrudnionych pracowników  

fizycznych wykonujących zadania własne gminy   -        425 995 zł 

- zakup paliwa, olejów oraz części zamiennych do samochodów 

Kamaz, Star, Jelcz, koparek i równiarki drogowej   -        350 000 zł 

 

   Pozostałą kwotę stanowią wydatki związane z bieżącym utrzymaniem sprzętu – naprawy, 

przeglądy techniczne, zakup sortów mundurowych, środków czystości, podatki i opłaty, rozmowy 

telefoniczne, zakup energii, itp. wydatki bieżące. 

  

Kultura fizyczna i sport   

 

   W ramach środków przeznaczonych na kulturę fizyczną w wysokości 3 670 zł, planujemy  

sfinansować  międzyszkolne  imprezy  sportowe w gminie, zakup pucharów i nagród na zawody 

sportowe, ubezpieczenie uczestników, dofinansowanie obozu sportowego. 

   Reasumując należy stwierdzić, że zaplanowane dochody na 2013 rok są realne do zrealizowania z 

prawdopodobieństwem nieznacznego przekroczenia planu, gdyby zaległości podatkowe zostały 

wyegzekwowane. 

   Przy opracowaniu projektu budżetu na 2013 rok przyjęto wzrost wynagrodzeń o 3 % 

pracowników  administracji,  gospodarki  komunalnej, obsługi  oświaty,  kultury i opieki 

społecznej.  

   Zamierzenia  gospodarcze  są  bilansem  najpilniejszych  potrzeb  możliwych  do  realizacji  

w ramach posiadanych środków finansowych. 

   Budżet gminy jest instrumentem dynamicznym. W praktyce nie zdarza się, aby raz zaplanowany i 

uchwalony dotrwał w niezmienionej postaci do końca roku budżetowego. Ciągłe zmiany 

dostosowujące wielkości planowane do rzeczywistych szacowanych lub faktycznie wykonanych  

zobowiązują  organy  samorządowe do stałego monitorowania dochodów i wydatków.  

   Projekt budżetu na rok 2013 zakłada dochody budżetowe w wysokości 26 035 817 zł, wydatki  

budżetowe  w  wysokości  25 806 217  zł.  Planujemy  z  dochodów  budżetowych  kwotę  



229 600 zł przeznaczyć na spłatę pożyczki zaciągniętej w latach poprzednich. 

   Przychody budżetu stanowią kwotę 3.088.320 zł a są to pożyczki planowane do zaciągnięcia na 

sfinansowanie zadań inwestycyjnych realizowanych z udziałem środków pochodzących z Unii 

Europejskiej 

   Rozchody budżetu stanowią kwotę 3.317.920 zł a są to spłaty rat kapitałowych pożyczek 

zaciągniętych w latach wcześniejszych na realizację zadań inwestycyjnych w wysokości 229 600 zł 

oraz spłata pożyczki zaciągniętej w roku 2013 na finansowanie zadań realizowanych z udziałem 

środków pochodzących z Unii Europejskiej. 

   Projekt     zakłada     eliminowanie     finansowania     zadań     zbędnych     w    administracji  i  

jednostkach organizacyjnych. Nie zakłada się  wzrostu wydatków związanych z funkcjonowaniem 

placówek. Wydatki bieżące skalkulowano ze wzrostem inflacji o 3 % przyjętej na rok 2013. 

   Znaczna   część   zadań  inwestycyjnych  wymaga  uruchomienia  środków  finansowych  

z funduszy strukturalnych głównie z Programu Operacyjnego Rozwoju Regionalnego. Tak więc 

realizacja tych zadań uzależniona będzie od pozyskania tych środków. 

   Zaproponowany projekt budżetu w niniejszej wersji będzie podlegał dalszej analizie przez 

Komisje Rady Gminy. Uważamy, że wiele jest potrzeb na każdym odcinku naszej gospodarki 

gminnej, które będą na bieżąco analizowane i w miarę posiadanych środków wprowadzone do 

realizacji.  

 

   Kończąc omawianie wydatków budżetowych wójt gminy powiedział – „ budowa przydomowych 

oczyszczalni będzie największą inwestycją gminną ostatnich lat. Kto tylko chciał mógł złożyć 

wniosek na budowę oczyszczalni. Planowany jest stopniowy zakup agregatów prądotwórczych do 

hydroforni i do urzędu gminy po wcześniejszym opracowaniu projektów technicznych, ponieważ 

zadanie musi być wykonane fachowo. Do wniosku na budowę kolektorów słonecznych w 

gospodarstwach indywidualnych dołączyliśmy Szkołę Podstawową w Mniu i Filię w Świrydach 

aby wniosek uzyskał większą liczbę punktów. Natomiast wniosek na kolektory w miejscach 

publicznych jest rozpatrzony wstępnie pozytywnie.. Zwracam Państwa uwagę, że jeżeli 

rozmawiamy o administracji publicznej, czy jeżeli czytamy różne art., w gazetach na temat 

administracji to musimy wiedzieć, co to jest. Administracja publiczna w gminie Brańsk, to nie tylko 

pracownicy biurowi, ale „armia” pracujących ludzi fizycznych w tym konserwatorzy sieci 

wodociągowej, to są koszty dowożenia dzieci do szkół, prowizja sołtysów, diety radnych, to są 

remonty itp. W założeniach urzędu jest, aby do końca kadencji zakupić do każdej świetlicy czy 

remizy wiejskiej po 8 stołów i 48 krzeseł. Dotychczasowe wyposażenie jest przestarzałe często 

nienadające się do użytku. Musicie też Państwo wiedzieć ale przede wszystkim strażacy, że gmina 

ma dofinansowywać a nie całościowo utrzymywać Ochotnicze Straże Pożarne, jako to niektórzy 

strażacy sądzą. Utrzymanie jednostek OSP wymaga od nas wszystkich dużo wspólnej pracy a nie 

tylko urzędu.   Jeżeli chodzi o oświatę,  dokładamy duże pieniądze na jej funkcjonowanie. Musimy 

w dalszym ciągu szukać rozwiązań. W porozumieniu z nauczycielami i rodzicami chcemy na 

terenie naszej gminy wprowadzić do nauki jęz. mniejszościowy rosyjski na który są obecnie 

dodatkowe środki finansowe. Państwo udziela dotacji dla tych szkół gdzie jest prowadzona nauka 

jęz. rosyjskiego traktowanego, jako mniejszościowego”. 

Dalej wójt mówił -  ‘budżet na 2013 rok jest budżetem ambitnym zakłada do realizacji duże 

kwotowo zadania, ale chcemy go zrealizować. Jeżeli uda się nam pozyskać środki finansowe z 

Funduszy unijnych zrealizujemy wiele zadań, które będą służyć w latach następnych a innym po 

nas, będzie lepiej w przyszłości funkcjonować, bo to są największe zadania i najbardziej chłonne 

finansowo. Proszę o przyjęcie przedstawionego budżetu”. 

 

Ad.7b) Pani Skarbnik odczytała pozytywną opinię Regionalnej Izby Obrachunkowej o projekcie 

uchwały   budżetowejna rok 2013, 

Ad.7c) Pani Grażyna Płonowska odcztała pozytywną opinię Komisji Rozwoju Gospodarczego, 

Oświaty, Budownictwa i Transportu, 



Ad.7d)  Pan Franciszek Gawina Przewodniczący Komisji Rewizyjnej odczytał pozytywną opinię 

Komisji o projekcie uchwały   budżetowejna rok 2013, 

Ad.7e) stanowisko Wójta w sprawie opinii komisji:  

   Wójt powiedział: „ skoro obie komisje Rady w swoich opiniach nie wniosły uwag  do projektu 

budżetu na 2013 rok to wójt może tylko wnieść o zatwierzdenie przedstawionego budżetu”.  

Ad.7f)  Radni z uwagi, że były dyskusje już prowadzone w komisjach, nie podjęli dyskusji nad 

projektem uchwały budżetowej. 

Ad.7g)  Wobec braku dyskusji  Przewodniczący Rady poddał pod głosowanie projekt uchwały. 

Rada Gminy głosami 15 -za, przeciwnych -0, wstrzymujących -0 podjęła Uchwałę Nr XVI/132/12 

w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Brańsk na rok 2013.  /uchwała stanowi załącznik do 

protokołu/.  

   Głos zabrał Prezes Zarządu Banku Spółdzielczego w Brańsku, który pogratulował tak ambitnego 

budżetu, życzył aby wszystkie środki finansowe i zadania inwestycyjne zostały zrealizowane. 

Podziękował za zaproszenia na sesję, chociaż ze względów obowiązków służbowych nie zawsze 

mógł w nich uczestniczyć. W nadchodzącym Nowym Roku życzył samych sukcesów i dobrej 

owocnej współpracy między wójtem a radnymi. 

 

Przewodniczący Rady Gminy ogłosił 10 minutową przerwę w obradach (11
40

-11
50

) 

 

Ad.8) Podjęcie uchwały w sprawie wyboru metody ustalenia opłaty za gospodarowanie odpadami 

komunalnymi oraz ustalenia wysokości tej opłaty: 

Głos zabrał Wójt Gminy, który poinformował – „ projekt tej uchwały i trzy kolejne w porządku 

sesji będą dotyczyły gospodarowania odpadami. Muszą wejść w życie od 1 lipca 2013 r. i cały 

system gospodarki odpadami z tym dniem musi zafunkcjonować nie tylko w gminie, ale w całym 

kraju. Po konsultacjach w Związku Gmin Regionu Puszczy Białowieskiej, z radnymi gminy i 

wszystkimi osobami obecnymi na ostatniej sesji rady, proponuje się ustalenie stawki opłaty od 

liczby mieszkańców. Jeżeli Rada Gminy nie ustali opłaty to w imieniu Rady ustali Wojewoda. Na 

co nie powinniśmy sobie pozwolić, bo w gminie mamy sami kontrolować sytuację a nie Wojewoda 

będzie stawki opłat narzucał z góry . Uchwały prawdopodobnie będą jeszcze zmieniane, bo i 

przepisy mają się zmienić. Podane stawki są stawkami na dzień dzisiejszy gdyż trzeba było przyjąć 

do budżetu a ostateczne „wyjdą” po przetargu. Prawdopodobnie na terenie powiatu Bielskiego będą 

one nieco niższe. Następnie Wójt Gminy wniósł poprawkę do projektu uchwały poprzez zamianę 

kolejności punktów w § 3: treść punkt 3 przenieść w miejsce pkt 1 a treść pkt 1 w miejsce pkt 

trzeciego”. 

   Wobec braku dyskusji  Przewodniczący Rady poddał pod głosowanie przyjęcie poprawki 

zgłoszonej przez Wójta Gminy. Rada Gminy głosami 15 -za, przeciwnych -0, wstrzymujących -0 

poprawkę przyjęła. Następnie Przewodniczący Rady poddał pod głosowanie projekt uchwały 

łacznie z przyjetą poprawką. Rada Gminy głosami 14 -za, przeciwnych -1, wstrzymujących -0 

podjęła Uchwałę Nr XVI/133/12 w sprawie wyboru metody ustalenia opłaty za 

gospodarowanie odpadami komunalnymi oraz ustalenia wysokości tej opłaty /uchwała stanowi 

załącznik do protokołu/.  

Ad.9) Podjęcie uchwały w sprawie terminu, częstotliwości i trybu uiszczania opłaty za 

gospodarowanie odpadami komunalnymi: 

Głos zabrał Wójt Gminy, który poinformował – „ w różnych gminach jest różnie praktykowane 

jedni wprowadzają opłaty miesięczne inni kwartalne. Nie wyobrażam sobie, aby mieszkańcy gminy 

musieli co miesiąc wpłacać, więc proponuję wprowadzenie opłat kwartalnych, natomiast naliczanie 

miesięczne”. 

Wobec braku dyskusji  Przewodniczący Rady poddał pod głosowanie projekt uchwały. Rada 

Gminy głosami 14 -za, przeciwnych -1, wstrzymujących -0 podjęła Uchwałę Nr XVI/134/12 w 

sprawie terminu, częstotliwości i trybu uiszczania opłaty za gospodarowanie odpadami 

komunalnymi /uchwała stanowi załącznik do protokołu/.  



Ad.10) Podjęcie uchwały w sprawie określenia wzoru deklaracji o wysokości opłaty za 

gospodarowanie odpadami komunalnymi: 

Głos zabrał Wójt Gminy, który poinformował – „ Państwo w materiałach macie wzór deklaracji o 

wysokości opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi. Deklaracja jest bardzo prosta do 

wypełnienia, chodzi o to, aby dokładnie podać liczbę osób zamieszkujących na danej posesji. Jeżeli 

nie wypełnimy uczciwie wówczas jeden za drugiego będzie płacił. Czym więcej będzie odbiorców 

stawka będzie mniejsza. W naszym interesie jest, aby wszyscy płacili, co zamieszkują w naszej 

gminie. Dlatego z urzędu proponujemy, aby nasi pracownicy w porozumieniu z sołtysami wsi 

pomogli mieszkańcom sporządzić deklaracje na miejscu w sołectwie. Jeżeli ktoś deklaracji nie 

złoży będą wyciągane dalsze wnioski wobec tej osoby. Od nas wszystkich będzie zależało jak to  

przeprowadzimy. 

Radny Jan Żochowski powiedział, że są przypadki, że osoba nie jest zameldowana a zamieszkuje. 

Odpowiedzi udzielił Wójt Gminy informując – „taka osoba też musi płacić, ponieważ nie ma 

„pojęcia” osoby zameldowane tylko przebywające na danej nieruchomości. Jeżeli w wakacje do 

Państwa przyjedzie kilkanaście osób i będą przebywać przez dłuższy czas, Państwa obowiązkiem 

będzie zmienić deklarację”. 

   Głos zabrał Przewodniczący Rady, który powiedział – „Nie podoba mi się zapis w § 3 uchwały 

mówiący o odległości zamieszkania  ponad  100 kilometrów od Gminy Brańsk, może ująć 

odległość do ok. 50km, aby wchodziła tutaj odległość do Białegostoku. Dlaczego  uczący się w 

Białymstoku ma płacić a uczący się w Warszawie ma nie płacić?” 

 Odpowiedzi udzielił Wójt Gminy, który poinformował, że takie odległości są ustalone w całym 

powiecie bielskim. Jeżeli ujmiemy 50km, to ktoś może powiedzieć, dlaczego nie 20km. Musi być 

jakiś wyznacznik, tak zostało ustalone. Myślę, że ustawodawca miał coś takiego na myśli, że jeżeli 

osoba mieszka w Białymstoku to, często przyjeżdża, jeżeli mieszka gdzieś daleko w Polsce to tak 

często do domu nie przyjeżdża, może raz – dwa razy na kwartał”. 

Wobec braku dyskusji  Przewodniczący Rady poddał pod głosowanie projekt uchwały. Rada 

Gminy głosami 14 -za, przeciwnych -0, wstrzymujących -1 podjęła Uchwałę Nr XVI/135/12 w 

sprawie określenia wzoru deklaracji o wysokości opłaty za gospodarowanie odpadami 

komunalnymi /uchwała stanowi załącznik do protokołu/. 

Ad.11) Projekt uchwały w sprawie szczegółowego sposobu i zakresu świadczenia usług w zakresie 

odbierania odpadów komunalnych od właścicieli nieruchomości i zagospodarowania tych odpadów, 

w zamian za uiszczoną przez właściciela nieruchomości opłatę za gospodarowanie odpadami 

komunalnymi odczytał Wójt Gminy. 

Głos zabrał radny Jan Żochowski, który wyraził niezadowolenie z przedstawionego sposobu 

odbierania odpadów, gdyż w chwili obecnej firma z Wys. Mazowieckiego przyjeżdża zabiera folię, 

plastiki, makulaturę i jeszcze za to płaci. Gdy wejdą w życie opłaty śmieciowe nie będzie miał z 

tego tytułu dochodu a zapłacić do gminy będzie musiał. Jeśli chodzi o opłaty za odbiór odpadów,  

firmy mogą się dogadać i wówczas opłaty zamiast zmaleć wzrosną. 

Głos zabrał Wójt Gminy – „uważam, że jeżeli do przetargu przystąpi kilkanaście firm na dany teren 

to będą walczyć o rynek a nie się dogadywać. Po drugie, jeżeli firma odbierająca śmieci 

segregowane będzie je sprzedawać po korzystnych cenach, wówczas nie będzie podnosiła opłat dla 

gmin, każdy umie liczyć i stawka „pójdzie” w dół. Tak Jak Pan Żochowski mówi, że ktoś teraz 

wykupuje folie, makulaturę i na tym zarabia, tak samo po przetargu firma będzie miała swoich 

odbiorców i na tym będzie zarabiała. Natomiast myślę, że gdyby ustawodawca nie narzucił z góry 

pewnych zasad, nie bylibyśmy w stanie sami tematu śmieci uporządkować.  Jeżeli każdy zacznie 

płacić to będzie dążył do tego, aby jak najmniej płacić i nie będzie wyrzucania śmieci po lasach, 

rowach czy do sąsiada, jako to nieraz miało miejsce”. 

   Wobec braku dyskusji Przewodniczący Rady poddał pod głosowanie projekt uchwały. Rada 

Gminy głosami 13 -za, przeciwnych -1, wstrzymujących -1 podjęła Uchwałę Nr XVI/136/12 w 

sprawie szczegółowego sposobu i zakresu świadczenia usług w zakresie odbierania odpadów 

komunalnych od właścicieli nieruchomości i zagospodarowania tych odpadów, w zamian za 



uiszczoną przez właściciela nieruchomości opłatę za gospodarowanie odpadami komunalnymi 

/uchwała stanowi załącznik do protokołu/. 

Ad.12) Podjęcie uchwały w sprawie Regulaminu dostarczania wody i odprowadzania ścieków: 

Głos zabrał Wójt Gminy, który poinformował, że dotychczas obowiązywał tylko regulamin 

dostarczania wody, natomiast zostały oddane do użytku trzy oczyszczalnie ścieków należy, więc 

sprawy uregulować i do regulaminu dostarczania wody dodać zasady odprowadzania ścieków.  

Wobec braku pytań Przewodniczący Rady poddał pod głosowanie projekt uchwały. Rada Gminy 

głosami 15 -za, przeciwnych -0, wstrzymujących -0 podjęła Uchwałę Nr XVI/137/12 w sprawie 

Regulaminu dostarczania wody i odprowadzania ścieków /uchwała stanowi załącznik do 

protokołu/. 

Ad.13) Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania 

Problemów Alkoholowych na 2013 rok: 

Głos zabrał Sekretarz Gminy, który poinformował, że Program Profilaktyczny Rada Gminy 

przyjmuje co roku, praktycznie on się nie zmienia, jedynie załącznik do Programu mówiący o 

wydatkach na realizację poszczególnych zadań Programu. 

Wobec braku pytań Przewodniczący Rady poddał pod głosowanie projekt uchwały. Rada Gminy 

głosami 15 -za, przeciwnych -0, wstrzymujących -0 podjęła Uchwałę Nr XVI/138/12 w sprawie 

przyjęcia Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych na 

2013 rok /uchwała stanowi załącznik do protokołu/. 

Ad.14) Projekt uchwały w sprawie przyjęcia planu pracy Komisji Rewizyjnej na 2013 rok odczytał 

Przewodniczący Rady Gminy. 

Wobec braku pytań Przewodniczący Rady poddał pod głosowanie projekt uchwały. Rada Gminy 

głosami 15 -za, przeciwnych -0, wstrzymujących -0 podjęła Uchwałę Nr XVI/139/12 w sprawie 

przyjęcia planu pracy Komisji Rewizyjnej na 2013 rok /uchwała stanowi załącznik do 

protokołu/. 
Ad.15) Projekt uchwały w sprawie przyjęcia planu pracy Komisji Rozwoju Gospodarczego, 

Oświaty, Budownictwa i Transportu na 2013 rok odczytał Przewodniczący Rady Gminy. 

Wobec braku pytań Przewodniczący Rady poddał pod głosowanie projekt uchwały. Rada Gminy 

głosami 15 -za, przeciwnych -0, wstrzymujących -0 podjęła Uchwałę Nr XVI/140/12 w sprawie 

przyjęcia planu pracy Komisji Rozwoju Gospodarczego, Oświaty, Budownictwa i Transportu 

na 2013 rok /uchwała stanowi załącznik do protokołu/. 
Ad.16) Projekt uchwały w sprawie zmian w budżecie gminy na 2012 rok przedstawiła Pani 

Skarbnik w uzasadnieniu poinformowała: 

W dz. 758 – Rozliczenia różne, rozdz. 75802 – Uzupełnienie subwencji ogólnej dla 

jednostek samorządu terytorialnego § 2750 na podstawie pisma Ministra Finansów zwiększono 

subwencję ogólną o kwotę 5.698 zł. 

Do załącznika Nr 2 Wydatki budżetowe 

W dz. 700 – Gospodarka mieszkaniowa, rozdz. 70005 – Gospodarka gruntami  

i nieruchomościami § 6050 zwiększono wydatki na realizację zadania pn.: „Wykonanie instalacji 

c. o. w lokalu mieszkalnym stanowiącym własność Gminy Brańsk, położonym przy Gminnym 

Ośrodku Upowszechniania Kultury w Kalnicy” o kwotę 200 zł. 

W dz. 801 – Oświata i wychowanie, rozdz. 80101 – Szkoły podstawowe § 4210 

zwiększono wydatki na zakup oleju opałowego o kwotę 12.000 zł, w § 4260 zwiększono wydatki 

na zakup energii elektrycznej o kwotę 3.000 zł.  

W rozdz. 80103 – Oddziały przedszkolne w szkołach podstawowych § 4210  

w wyniku zwiększenia subwencji ogólnej zwiększono wydatki na zakup materiałów  

i wyposażenia o kwotę 5.698 zł. 

W rozdz. 80110 – Gimnazja § 4260 zwiększono wydatki na zakup energii elektrycznej o 

kwotę 1.000 zł. 

 W rozdz. 80113 – Dowożenie uczniów do szkół § 4300 zwiększono wydatki na dowożenie 

uczniów do szkół na terenie gminy o kwotę 20.000 zł. 

W rozdz. 80148 – Stołówki szkolne i przedszkolne § 4260 zwiększono wydatki na zakup 



energii elektrycznej o kwotę 5.000 zł. 

W dz. 852 -  Pomoc społeczna, rozdz. 85202 – domy pomocy społecznej § 4330 
zwiększono wydatki na opłatę pobytu sześciu osób w Domu Pomocy Społecznej o kwotę 11.800 zł. 

W rozdz. 85295 – Pozostała działalność § 3110 zwiększono wydatki na realizację 

programu „Pomoc państwa w zakresie dożywiania” o kwotę 9.000 zł.  

W dz. 900 – Gospodarka komunalna i ochrona środowiska, rozdz. 90015  

– Oświetlenie ulic, placów i dróg § 4260 zwiększono wydatki na zakup energii elektrycznej o 

kwotę 15.000 zł, w § 4270 zwiększono wydatki na konserwację oświetlenia ulicznego  

o kwotę 3.000 zł.  

W dz. 921 - Kultura i ochrona dziedzictwa narodowego,  rozdz. 92109 – Domy  

i ośrodki kultury, świetlice i kluby  w § 2480 zmniejszono dotację dla Gminnego Ośrodka 

Upowszechniania Kultury w Kalnicy na bieżącą działalność o kwotę 80.000 zł. 

   Wobec braku pytań Przewodniczący Rady poddał pod głosowanie projekt uchwały. Rada Gminy 

głosami 15 -za, przeciwnych -0, wstrzymujących -0 podjęła Uchwałę Nr XVI/141/12 w sprawie 

zmian w budżecie gminy na 2012 rok /uchwała stanowi załącznik do protokołu/. 

Ad.17) Projekt uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Brańsk na 

lata 2012 – 2016 przedstawiła Pani Skarbnik w uzasadnieniu poinformowała: 

   Zmiany w załączniku Nr 1 Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Brańsk na lata  2012-2016  

polegają na: 

1. Zwiększeniu planu dochodów w 2012 roku o kwotę 792.042 zł. w tym zwiększenie 

dochodów bieżących o kwotę 848.283 zł i zmniejszeniu dochodów majątkowych o kwotę 

56.241 zł. 

2. Zwiększeniu planu wydatków w 2012 roku o kwotę 792.042 zł. w tym zwiększeniu 

wydatków majątkowych o kwotę 11.659 zł i zwiększeniu wydatków bieżących o kwotę 

780.383 zł. 

3. Zmiany w zakresie dochodów i wydatków nie wpłynęły na zmianę wyniku finansowego  

budżetu. Nadwyżkę budżetu w wysokości 1.129.600,00 zł przeznacza się na spłatę kredytu 

zaciągniętego na wyprzedzające finansowanie zadań realizowanych ze środków unijnych w 

wysokości 900.000 zł oraz na spłatę rat kapitałowych pożyczki zaciągniętej w WFOŚiGW 

w wysokości 229.600 zł. 

4. Zwiększeniu planu dochodów w 2013 roku o kwotę 3.428.428 zł. w tym zwiększenie 

dochodów majątkowych o kwotę 1.725.467 zł, zwiększenie dochodów bieżących o kwotę 

1.702.961 zł. 

5. Zwiększeniu planu wydatków w 2013 roku o kwotę 817.432 zł. w tym zwiększeniu 

wydatków majątkowych o kwotę 706.763 zł i zwiększeniu wydatków bieżących o kwotę 

110.669 zł. 

6. W 2013 r. zmiany w zakresie dochodów i wydatków wpłynęły na zmianę wyniku 

finansowego  budżetu. Nadwyżkę budżetu w wysokości 229.600,00 zł przeznacza się na 

spłatę rat kapitałowych pożyczki zaciągniętej w WFOŚiGW w wysokości 229.600,00 zł. 

7. Zmniejszeniu planu dochodów w 2014 roku o kwotę 2.323.622 zł. w tym zmniejszeniu 

dochodów majątkowych o kwotę 1.827.668 zł i zmniejszeniu dochodów bieżących o kwotę 

495.954 zł.  

8. Zmniejszeniu planu wydatków w 2014 roku o kwotę 923.622 zł. w tym zmniejszeniu 

wydatków majątkowych o kwotę 427.668 zł i zmniejszeniu wydatków  bieżących o kwotę 

495.954 zł. 

9. W 2014 r. zmiany w zakresie dochodów i wydatków wpłynęły na zmianę wyniku 

finansowego  budżetu. Wystąpiła nadwyżka budżetowa w wysokości 79.600 zł, która w 

całości została przeznaczona na sfinansowanie spłaty zobowiązań z tytułu zaciągniętych 

kredytów. 

10. Zwiększeniu planu dochodów w 2015 roku o kwotę 199.228 zł. w tym zwiększeniu 

dochodów bieżących o kwotę 199.228 zł. Dochody majątkowe pozostały bez zmian. 



11. Zmniejszeniu planu wydatków w 2015 roku o kwotę 69.376 zł. w tym zmniejszeniu 

wydatków  bieżących o kwotę 69.376 zł. Wydatki majątkowe pozostają bez zmian. 

12. W 2015 r. zmiany w zakresie dochodów i wydatków nie wpłynęły na zmianę wyniku 

finansowego  budżetu.  

Zmiany w załączniku Nr 2 – Wykaz przedsięwzięć do Wieloletniej Prognozy Finansowej 

Gminy Brańsk na lata  2012-2016 polegają na: 

1. Zwiększeniu nakładów na realizację zadania „Edukacja dzieci naszą przyszłością – 

ośrodki wychowania przedszkolnego w Gminie Brańsk” o kwotę 1.400 zł przeznaczoną 

na zakup aparatu fotograficznego w 2012 r. 

2. Zwiększeniu nakładów na realizację zadania „ Równe szanse” POKL  

– wyrównywanie szans edukacyjnych poprzez indywidualizację procesu kształcenia 

dzieci z klas I – III szkół podstawowych funkcjonujących na terenie gminy Brańsk o 

kwotę 9.640 zł w 2013 r. 

3. Wycofaniu z realizacji zadania pn.: „Remont świetlic wiejskich we wsiach Brzeźnica, 

Puchały Stare, Oleksin, Kalnica, Puchały Nowe”, gdyż nie otrzymano środków z 

funduszów europejskich. 

4. Zwiększeniu nakładów na realizację zadania „Wdrażanie lokalnych strategii rozwoju – 

Wydanie książki „ Dzieje Gminy Brańsk i okolic”, urządzenie terenu rekreacyjnego, 

wzbogacanie oferty kulturalno – sportowej ITRiR w Szmurłach, zakup stołów i krzeseł 

do świetlic wiejskich.” O kwotę 86.449 zł. W roku 2012  na zakup stołów i krzeseł do 

świetlic wiejskich zwiększono nakłady o kwotę 98.739 zł, w roku 2013 zwiększono 

nakłady na zakup stołów i krzeseł do świetlic wiejskich o kwotę 8.351 zł. 

5. Zmniejszeniu nakładów na realizację zadania „Wdrażanie lokalnych strategii rozwoju – 

zakup stołów i krzeseł do świetlic wiejskich” o kwotę 23.238 zł.  

W roku 2012 rozliczono dwa zadania: zakup stołów i krzeseł do świetlic wiejskich w 

we wsiach Holonki, Kalnica, Patoki, Pruszanka Stara, Spieszyn, Załuskie Kościelne 

oraz zakup stołów i krzeseł do świetlic wiejskich w miejscowości Popławy, Mień, 

Puchały Stare, Brzeźnica, Puchały Nowe, Bronka,  Załuskie Koronne w wyniku czego 

zmniejszono nakłady na ten cel  

o kwotę 16.099 zł. W roku 2013zaplanowano zakup stołów i krzeseł do świetlic 

wiejskich  Poletyły, Kiersnowo, Kadłubówka na kwotę 31.512 zł. 

6. Przyjęto do realizacji zadanie „ Budowa budynku rekreacji indywidualnej przy zbiorniku 

wodnym Otapy – Kiersnówek. W 2012 roku przeznaczono kwotę 7.827 zł na 

opracowanie dokumentacji.  Budowę budynku zaplanowano na rok 2013 przeznaczając 

na ten cel kwotę 140.571zł. 

7. Zwiększeniu w 2014 r. nakładów na realizację zadania „Budowa przydomowych 

oczyszczalni ścieków o kwotę 61.170 zł 

8. Zwiększeniu w 2012 r. nakładów na realizację zadania „ Montaż instalacji solarnych na 

budynkach prywatnych mieszkańców Gminy Brańsk” o kwotę 8.000 zł. W roku 2013 

zwiększono wydatki na realizację zadania o kwotę 2.504.000 zł ,a w roku 2014 

zmniejszono wydatki na ten cel o kwotę 2.496.000 zł. Zakończenie realizacji zadnia 

przesunięto na rok 2013. 

9. Rozłożono realizację zadania wdrażanie elektronicznych usług dla ludności 

województwa podlaskiego – cz. II administracja samorządowa na lata  

2011-2014, w wyniku czego w roku 2013 zmniejszono wydatki na ten cel  

o kwotę 180.005 zł, przenosząc tę kwotę na rok 2014. 

10. zmniejszeniu nakładów na realizację zadania „ Wykorzystanie odnawialnych źródeł 

energii w budynkach użyteczności publicznej na terenie Gminy Brańsk” o kwotę 

501.610 zł. Nakłady finansowe na realizację zadania w 212 r. wynoszą 15.000 zł, w 

roku 2013 – 2.333.390 zł , uległy zmniejszeniu o 76.610 zł, a w roku 2014 zmniejszono 

wydatki o kwotę 425.000 zł wycofując z realizacji niektóre roboty. 

11. Wycofaniu z realizacji zadania „Remont świetlic wiejskich we wsiach Spieszyn, 



Glinnik, Lubieszcze, Bronka, Puchały Nowe, Domanowo, Szmurły, Kiersnowo.” gdyż 

nie otrzymano środków z funduszów europejskich. 

12. Zmniejszeniu w 2013 r. nakładów na  realizację zadania „Poprawa bezpieczeństwa 

komunikacyjnego na drogach gminnych” o kwotę 196.450 zł. 

13.  zmniejszeniu nakładów na realizację zadania „Poprawa infrastruktury drogowej – 

przebudowa i modernizacja dróg gminnych na terenie Gminy Brańsk o kwotę 857.129 

zł. W roku 2012 zwiększono wydatki na przebudowę dróg gminnych o kwotę 806.580 i 

zmniejszono wydatki na przebudowę dróg gminnych w roku 2013 o kwotę 1.655.563 zł 

. W 2014 r. zwiększono wydatki na przebudowę dróg gminnych o kwotę 1.064.441 zł. i 

w roku 2015 o kwotę 800.000 zł. 

14. wyłączeniu z WPF zadania „Zakup ciągnika i kosiarki rotacyjnej”. Zadanie realizowane 

zostało ze środków własnych gminy w roku 2012. 

 

   Pomimo wprowadzenia w/w zmian w planie dochodów i wydatków budżetu gminy wymagane 

przepisami prawa finansowego wskaźniki zostały zachowane . 

    

   Wobec braku pytań Przewodniczący Rady poddał pod głosowanie projekt uchwały. Rada Gminy 

głosami 15 -za, przeciwnych -0, wstrzymujących -0 podjęła Uchwałę Nr XVI/142/12 w sprawie 

zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Brańsk na lata 2012 – 2016  /uchwała 

stanowi załącznik do protokołu/. 

 

Ad.18) Projekt uchwały w sprawie diet dla radnych rady Gminy Brańsk: 

Głos zabrał Wójt Gminy, który poinformował, że jak już wcześniej mówił radni nie mieli podwyżki 

diet od początku kadencji, Przewodniczący Rady i wiceprzewodniczący również nie mieli 

waloryzacji diet miesięcznych. Na początku kadencji do Wójta docierały sygnały o podwyższeniu 

diet, ale wówczas podjęto decyzję, że nad podwyżkami, waloryzacją będzie można się zastanowić 

w środku kadencji. Najpierw trzeba popracować a później myśleć o podwyżkach. Pracownicy 

urzędu w ciągu roku mają dodatkowe gratyfikacje, nagrody, natomiast ustawodawca nie 

przewidział nagród dla radnych i dla wójta gminy. Dlatego zasadne jest podjęcie uchwały w 

sprawie podwyżki diet dla radnych, chociaż nie będą one najwyższe w Powiecie Bielskim. W 

jednych gminach radni mają diety jeszcze wyższe w niektórych o parę groszy mniejsze, ale w 

środku kadencji w większości gmin jest prowadzona analiza i proponowane jest podwyższanie diet 

radnym.  Następnie Wójt Gminy odczytał projekt uchwały i zwrócił się do Rady o jej podjęcie. 

Wobec braku pytań Przewodniczący Rady poddał pod głosowanie projekt uchwały. Rada Gminy 

głosami 14 -za, przeciwnych -0, wstrzymujących -1 podjęła Uchwałę Nr XVI/143/12 w sprawie 

diet dla radnych Rady Gminy Brańsk /uchwała stanowi załącznik do protokołu/. 

Ad.19) Projekt uchwały w sprawie ustalenia wynagrodzenia Wójta Gminy Brańsk przedstawił 

Przewodniczący Rady. W uzasadnieniu poinformował, że grupa radnych złożyła wniosek o 

podwyżkę wynagrodzenia dla Wójta Gminy, ponieważ za dobre gospodarowanie gminą, za 

zwiększony zakres obowiązków należy się rekompensata i podobnie jak radni od początku kadencji 

Wójt nie miał podwyższanego wynagrodzenia. Następnie Przewodniczący poinformował, że 

proponuje się podwyższenie wynagrodzenia średnio o 1tys. zł więcej od obecnego a  zarówno 

będzie to o 1 tys. zł mniejsze w stosunku do wynagrodzenia Wójta z Bielska Podlaskiego”. 

   Wobec braku pytań Przewodniczący Rady poddał pod głosowanie projekt uchwały. Rada Gminy 

głosami 15 -za, przeciwnych -0, wstrzymujących -0 podjęła Uchwałę Nr XVI/144/12 w sprawie 

ustalenia wynagrodzenia Wójta Gminy Brańsk /uchwała stanowi załącznik do protokołu/. 

 

Ad. 20) Nie wniesiono interpelacji i wniosków radnych. 

 

Ad. 21) Nie udzielano odpowiedzi ze względu na brak interpelacji i wniosków radnych. 

 

 



Ad. 22 Sprawy różne: 

 

   Głos zabrał Wójt Gminy, który podziękował za podwyżkę wynagrodzenia na wniosek radnych, 

poinformował, że ustawodawca zabronił wójtom, burmistrzom, prezydentom miast poza 

wynagrodzeniem, jakie ustali Rada brać jakiekolwiek dodatkowe pieniądze. Dochodzi tutaj 

chociażby o utworzenie przedszkoli dla 3-4 - latków, na które gmina otrzymuje dodatkowe środki 

finansowe. Każdy, kto jest zaangażowany w realizację projektu otrzymuje dodatkowe 

wynagrodzenie (koordynator, asystenci, dyrektorzy szkół, obsługa finansowa, nauczyciele 

opiekunowie) natomiast cokolwiek dochodzi z zadań realizowanych przez gminę, wynagrodzenie 

dla wójta nie wzrasta. Nie chodzi tutaj o pieniądze tylko o politykę, jaka jest stosowana. Jeżeli Wójt 

prowadzi 5-6 szkół czy 1 szkołę ma takie samo wynagrodzenie a musi analizować, zatwierdzać 

arkusze, zmagać się z oświatą, ale taka jest rzeczywistość. Żadnych przywilejów, żadnych korzyści 

a zadań do realizacji przybywa.   

   Przechodząc do kolejnej sprawy Wójt bardzo serdecznie podziękował wszystkim za owocną 

współpracę w 2012 roku mówiąc - „myślę, że jako radni, pracownicy, sołtysi, strażacy ogólnie, jako 

mieszkańcy tworzymy razem „dobrą drużynę”. Mimo nieraz trudnych sytuacji potrafimy się 

porozumieć i swoje zadania dobrze realizować. Uważam, że zrobiliśmy dużo dobrego w minionym 

okresie i w 2012 roku również. Ten rok  nie był rokiem straconym, czasami sam się dziwie, że nam 

się wszystko w miarę układa, choć nic nie przychodzi lekko. Uważam, że wykonaliśmy kawał 

dobrej roboty wiele zadań wykonaliśmy z wyprzedzeniem tzn. takich które mogłyby być 

realizowane w terminach późniejszych. Znajdą się ludzie, którzy będą nas na swój punkt widzenia 

oceniać, ale to jest normalne, bo „punkt widzenia zależy od punktu siedzenia”, niektórzy uważają, 

że wszystko jest proste, (wójt może robić co chce, radni mogą robić co chcą a tak nie jest, ponieważ 

wszystkich obowiązują przepisy). Musimy obracać się i realizować zgodnie z przepisami. Niemniej 

musimy to robić „po ludzku”, z jak najmniejszym obciążeniem dla naszych mieszkańców, 

ponieważ ich reprezentujemy. Cieszę się, bardzo, że na etapie wspólnego projektowania budżetu 

udało się go nam tak stworzyć, aby wszystkich zadowolić. Być może, dlatego, że „gramy w otwarte 

karty” wiemy, że nieraz musimy pewien okres odczekać, ponieważ w 1 roku nie da się wykonać 

wszystkiego. Chciałbym, aby taka współpraca i zrozumienie było do końca kadencji i w 

późniejszych latach, bo sytuacja na pewno po wyborach będzie się zmieniała. Jeśli między nami 

będzie zgoda i porozumienie wówczas możemy coś osiągnąć, nawet temat gospodarki odpadami 

przeprowadzimy jak najmniej boleśnie dla mieszkańców, chociaż za śmieci trzeba płacić. 

Chciałbym tylko, aby była to cena rzeczywista a nie wzięta z „sufitu”. Śmieci są nasze i my 

musimy za nie zapłacić, możemy żyć biednie, ale wokół musimy utrzymać porządek. Jeżeli dzisiaj 

rozmawiamy o kupnie ciągnika to po to, aby było można powykaszać rowy, pobocza, żeby było 

widać, że jest coraz większy porządek w terenie”.  

   Kończąc Wójt jeszcze raz podziękował dla Rady Gminy za pracę w 2012 roku  oraz wszystkim 

którzy w jakikolwiek sposób przyczynili się do realizacji budżetu (sołtysom, strażakom, 

dyrektorom szkół, pracownikom gospodarki komunalnej, pracownikom urzędu gminy, Pani 

Skarbnik, Panu Sekretarzowi, kadrze kierowniczej). Podziękował również Przewodniczącemu 

Rady, Wiceprzewodniczącemu Rady, Przewodniczącym Komisji za to, że zawsze znajdowali czas i 

brali udział w posiedzeniach oraz uroczystościach gminnych.  

Na koniec Wójt Gminy wręczył radnym albumy pamiątkowe na zdjęcia z prac rady, komisji i 

uroczystości gminnych. 

Dalej Wójt podziękował Panu Józefowi Michałowskiemu, jako radnemu Powiatowemu oraz 

kierownikowi gospodarki komunalnej za przedkładanie spraw gminy na sesjach powiatowych oraz 

za prace gospodarcze, remontowe wykonywane na terenie Gminy Brańsk. 

Głos zabrał pan Michałowski, który podziękował radnym sołtysom i Wójtowi za zakupiony sprzęt 

do gospodarki komunalnej w tym samochód osobowy, pługi do odśnieżania, które przydają się do 

wykonywania codziennej pracy. Poinformował również, że w dniu dzisiejszym odbyła się sesja 

powiatowa w Bielsku Podlaskim i jeśli chodzi o zadania inwestycyjne przyjęte przez Powiat do 

realizacji w przyszłym roku to remont ul. Binduga w Brańsku oraz zadania, które Wójt Gminy 



ustalił ze Starostą, ale tylko dlatego, że będą dofinansowane przez Gminę Brańsk. Na wiosnę 

Powiat planuje przegląd dróg na terenie gminy i ewentualnie w ramach bieżącego utrzymania jakieś 

prace zostaną wykonane. m.in. poprawienie przejezdności drogi przez wieś Popławy, o której pisała 

radna Płonowska,  ta sama sytuacja dotyczy drogi przez wieś Spieszyn, Burchaty-Oleksin i Zanie. 

 

   Przed zamknięciem sesji Przewodniczący Rady złożył najserdeczniejsze życzenia Noworoczne, 

ks. Dziekanowi Brańskiemu, (który przybył na spotkanie opłatkowe z radnymi po sesji), Wójtowi 

Gminy, pracownikom urzędu, radnym i sołtysom. Wszystkim obecnym życzył wszelkiej 

pomyślności a radnym spokoju w obradach do końca kadencji. Podziękował również za kończący 

się rok wspólnej pracy.  

 

Ad. 23 Wobec wyczerpania porządku obrad Przewodniczący Rady Gminy o godz. 13
40 

zamknął 

obrady  XVI sesji Rady Gminy.  

  

   Po zakończeniu obrad odbyło się spotkanie opłatkowe uczestników sesji z przewielebnym ks. 

prałatem  Januszem Łoniewskim Dziekanem Brańskim. Podzielenie się opłatkiem było 

poprzedzone odśpiewaniem kolędy „Dzisiaj w Betlejem…” odczytaniem fragmentu Pisma 

Świętego o narodzeniu Pana Jezusa i poświęceniem opłatków przez ks. Dziekana.  

 

   Korzystając z okazji Wójt Gminy na ręce Dziekana Brańskiego złożył podziękował za owocną 

współpracę z Duchowieństwem na terenie Gminy Brańsk w kończącym się 2012 roku, za wspólne 

troszczenie się i odpowiadanie za wspólnotę samorządową. Szczególnie ks. Dziekanowi, który 

interesuje się sprawami gminy, spotyka, podpowiada i  troszczy się o stronę duchową, natomiast 

gmina bardziej odpowiada za stronę fizyczną i bezpieczeństwo mieszkańców.  

     

   Ks. prałat  Janusz Łoniewski podziękował Wójtowi Gminy za to, że podczas dzisiejszego 

spotkania uczestnicy sesji mogli usłyszeć słowa Ewangelii Św., modlitwy i podzielić się Polskim 

zwyczajem opłatkiem. Złożył życzenia, błogosławieństwa Bożego, darów Ducha Świętego 

zwłaszcza daru rady, mądrości, żeby nie brakowało przy zasiadaniu w takim gremium, życzenia 

zdrowia, optymizmu. Podziękował za zaproszenie na dzisiejsze spotkanie, za współpracę Panu 

Wójtowi, wszystkim pracownikom urzędu, Radzie Gminy za zaangażowanie nieraz w sprawach 

czysto materialnych. Gmina dysponuje sprzętem chociażby do odśnieżania i gdy ks. dziekan zwraca 

się o pomoc chętnie jest udzielana a także przy różnych obchodach uroczystości kościelnych czy 

spotkaniach opłatkowych sołtysów z ks. Biskupem spotyka się z życzliwością ze strony Wójta, 

który udostępniając lokal z zapleczem kuchennym w Gminnym Ośrodku Kultury w Kalnicy służy 

wspólnocie lokalnej. Wyraził nadzieję, że nigdy nie zabraknie mądrości, roztropności w trudnych 

sytuacjach, nieraz burzliwych z powodu kryzysu. 

 

Na tym protokół zakończono i podpisano. 

 

Protokolant:                                                                    Przewodniczący Rady Gminy Brańsk 

 

Alina Adamczyk                                                                   Feliks Aleksander Wróblewski 


